
پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2882| شنبه 22  مهرماه 1402 |  28 ربیع الاول 1445 | 14  اکتبر  2023 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 3

وزير صمت:

قيمت خودرو 
رقابتى تعيين شود

طلب 33 هزار ميليارد 
تومانى گندمكاران

کاهش تورم لوازم 
خانگى طى ۶ ماه گذشته

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

سرمايه گذاري خارجي 
شاه کلید مهار تورم

بــراي مهار تــورم نيازمند 
ثبات سياســي و اقتصادي 
در كشور هســتيم. كشور 
نيازمند آرامــش و حضور 
فعال همه اقشــار در حوزه اقتصادي اســت. بايد 
دولت دست از دخالت هاي مكرر در اقتصاد بر دارد 
و فضا را براي فعاليت بخش خصوصي آن هم بدون 
حاشيه آماده كند. دولت بايد مسائل خود را با اروپا 
و امريكا حل كند. بايد به FATF بپيوندد و در جذب 
سرمايه گذاري خارجي كوشــا باشد. امروز سهم 
ســرمايه گذاري در بخش توليد در شرايط بسيار 
نامساعدی قرار دارد. بر همين اساس نيز شاهد رشد 

صفر درصدي توليد...

  علی قنبری، اقتصاددان
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حمایت از شكل گيری 
و رشد شرکت های 

نوپای تكنولوژی

8.۷ میلیارد دلار سرمايه گذاری خارجی از ابتدای دولت جذب شد

معافیت های مالیاتی برای سرمایه گذاران
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تزریق 2 میلیارد  دلار  به  طرح  نهضت  مسكن
مذاكرات   در   حال   انجام   است

معاون تسهيلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و 
شكوفايی گفت: رشد شركت های دانش بنيان هنوز 
به شكل نظام مند نيست، اگرچه شركت هايی رشد 
چندبرابری كرده اند اما هنوز اقتصاد دانش بنيان 
تا رسيدن به نتيجه مطلوب راه بسياری در پيش 
دارد. روح الله ذوالفقاری در نشســت آشنايی با 
قوانين جديد دانش بنيان و حمايت های مالياتی 
و تســهيلات صندوق نوآوری و شكوفايی ضمن 
تشريح زمينه های پيدايش اقتصاد دانش بنيان در 
كشور، افزود: در طول سال های اخير شركت های 
دانش بنيان نقش مهمی در اقتصاد كشــور ايفا 
كردند و بايد قدردان آنها بود كه تجربه سياستی 
خوبی را برای كشــور رقم زدند. وی يادآور شد: 
زمانی تعبير از دانش بنيان اين بود كه يک بحث 
زينتی در كنار اقتصاد كشور است، اما شركت های 
دانش بنيان بار بســياری از روی دوش كشــور 
برداشتند و در اقتصاد حرف برای گفتن دارند و 
كارهای خوبی از خود به جای گذاشتند؛ همين 
مســاله باعث شــده بتوانيم در جامعه و ميان 
سياست گذاران دفاع بهتری از اقتصاد دانش بنيان 
داشته باشــيم. معاون تسهيلات و تجاری سازی 
صندوق نوآوری و شــكوفايی تصريح كرد: اين 
صندوق براساس قانون حمايت از كسب وكارهای 
دانش بنيان مصوب سال ۸۹ مكلف به تامين مالی 
حوزه فناوری است، اما بخشی از اين قانون هنوز 
اجرا نشد، به طور مثال منابعی كه برای تاسيس 
صندوق درنظر گرفته شده بود سه ميليارد دلار 
بود كه معادل ريالی آن )سه هزار ميليارد تومان( 
تخصيص يافت كه ارزش آن امــروز با توجه به 
نوسان نرخ ارز، كمتر و كمتر شده است. از سوی 
ديگر قرار بود هر سال نيم درصد از بودجه عمومی 

كشور به منابع صندوق...

اجتماعی

رئيس پليس امنيت اقتصادی اقدامات و برنامه های 
اين پليس را تشــريح كرد و از افزايش ۳۵ درصدی 
دســتگيری قاچاقچی در شش ماهه نخست امسال 

خبر داد.
ســردار حســين رحيمی با تبريک هفته انتظامی 
درتشريح  فلسفه تشــكيل پليس امنيت اقتصادی، 
عنوان داشــت: ضرورت و توســعه و تعميم امنيت 
اقتصادی در فرايند تجارت شــامل، توليــد، ورود 
كالا، ترانزيت و انبار و حمــل و نقل و توزيع و مصرف 
وتاكيدات رهبر عظيم الشــان انقلاب طی۱۵ سال 
گذشته در شــعار ســال و ضرورت تامين امنيت در 
تمام حوزه های كســب و كار، اقتصاد و معيشــت از 
 جمله دلايل تشــكيل پليــس امنيــت اقتصادی 

دانست.
وی افزود: پليس اصلی ترين ركن برقراری نظم و امنيت 
در تمام سطوح و شئون جامعه است و ضرورت وجود 
پليس تخصصی در پی جويی جرايم و مفاسد اقتصادی 
نيز از جمله مواردی است كه ضروت تشكيل پليس 

امنيت اقتصادی را نشان می دهد.
سردار رحيمی با تاكيد بر اينكه تاثيرگذاری بر اوضاع 
اقتصادی كشــور از طريق پيش بينی، پيشــگيری 
اشراف و در نهايت برخورد با مفاسد اقتصادی توسط 
كارآگاهان متخصــص در حوزه های اقتصادی نيز از 
جمله دلايل تشكيل پليس امنيت اقتصادی است، 
بيان داشــت: ضرورت حمايت از فعالان و ســرمايه 
گذاران پاک دست در حوزه اقتصادی و سالم سازی 
محيط های كسب و كار و همچنين شناسايی و حذف 
بسترهای فسادزا و تشكيل وحدت فرماندهی و عمل و 
برخورد با مفاسد اقتصادی نيز از جمله دلايل تشكيل 

پليس امنيت اقتصادی است.
رئيس پليس امنيت اقتصادی در پاسخ به اينكه هدف 
از حضور پليس در مبادی رســمی چيست، عنوان 
داشــت: جلوگيری از ورود و خروج كالای قاچاق از 
مبادی رســمی، ايجاد امنيت برای تجــار و فعالان 
اقتصادی در حوزه واردات و صادرات، برخورد با معدود 
مجرمين اقتصادی در مبادی رســمی و شناسايی و 
اصلاح رويه های فسادزا در فرايند تجارت و مشاركت 
سازمان های مرتبط و مسوول از جمله گمرک و بنادر 
و مناطق آزاد از جمله دلايل حضور پليس در مبادی 

رسمی است.
وی در تشريح عملكرد پليس گمرک اظهار داشت: با 
تلاش همكارانم در حوزه پليس گمرک شاهد افزايش 
۷۰ درصدی پرونده های كلان و مهم به ارزش ۲۲۸۴ 
ميليارد تومــان و افزايش ۳۵ درصدی دســتگيری 
قاچاقچی عمده )۶۷۷۹ نفر در ۶ ماهه سال جاری( 

هستيم.
سردار رحيمی خاطر نشان كرد: اجرای شش مرحله 
طرح پيشگيری و مقابله با قاچاق كالا و ارز از مبادی 
رسمی منجر به كشف ۸۰۰ ميليارد تومان از جمله 
ديگر دلايل حضور پليس در گمركات می باشد. رئيس 

پليس امنيت اقتصادی فراجا در تشريح عملكرد پليس 
گمرک در ايام اربعين عنوان داشت: در ايام اربعين ۳۶۵ 
نفراز كاركنان در ۸ گمرک برای ساماندهی و نظارت 
بر توزيع ارز اربعين مستقر و به كارگيری شدند و در 
راستای ماموريت های محوله ۹۰ دلال دستگير شدند.
سردار رحيمی در پاسخ به اينكه هدف پليس از برخورد 
با پديده قاچاق چيست، عنوان داشت: برخورد با پديده 
قاچاق در راســتای حمايت از توليد داخلی، اشتغال 
زايی، ايجاد فضای رقابتی برای فعالان اقتصادی است. 
رئيس پليس امنيت اقتصادی با اشاره به اينكه قاچاق 
باعث بيكاری، تعطيل شدن مراكز صنعتی و كارگری 
می شــود، افزود: قاچاق باعث خروج ارز از كشــور و 
در مقابل موجــب ورود كالای بی كيفيت، ممنوعه و 
فاقد استانداردهای بهداشتی و بی كيفيت به كشور 

می باشد.
وی افزود: ورود قاچاق باعث بی رونقی اقتصاد كشور و 
تضعيف امنيت اقتصادی كشور می شود و آثار تخريبی 
بسياری در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، توليدی، 

كشاورزی و... برای كشور به همراه دارد.
ســردار رحيمی با اشــاره به اينكه قاچاق بخشی از 
سناريوی جنگ اقتصادی دشمن است و باعث از بين 
بردن فرصت های اقتصادی و توليدی در كشور و ايجاد 
وابستگی به كالای خارجی می شود، گفت: ورود قاچاق 
موجب كاهش درآمدهــای عمومی از جمله حقوق 

كمرگی، عوارض قانونی ، ماليات و... می شود.
سردار رحيمی در تشريح هدف از آتش زدن كالای 
قاچاق، عنوان داشت: انجام اين گونه طرح ها و برنامه 
ها نشان دهنده قاطعيت پليس در برخورد با كالای 
قاچاق و جلوگيری از ورود كالای قاچاق تاريخ گذشته، 
فاقد اســتاندارد، بی كيفيت و غير بهداشتی و تاريخ 
گذشــته و افزايش هزينه و بالا بردن ريســک برای 

قاچاقچيان است.
وی افزود: حمايت از توليدات داخلی و جامعه كارگری 
و صنعتی و فراهم ساختن زمينه رقابت و توليد كالای 
با كيفيت داخلی و ســوق دادن سرمايه و نقدينگی 
به ســوی توليدات داخلی و افزايش اشتغال از ديگر 
دلايل امحاء كالای قاچاق كالا است. سردار رحيمی 
خاطر نشــان كرد: بزرگترين امحاء كالای قاچاق به 
مقدار ۱۳۳۰ تن انواع كالای قاچاق فاقد استاندارد، 
غيربهداشتی، تاريخ گذشــته و غير قابل مصرف و 
استفاده به مناسبت گرامی داشت هفته انتظامی در 

تهران و ۲۵ استان ديگر  برگزار شد.
رئيس پليس امنيت اقتصادی در تشــريح برخورد 
بــا خودروهای قاچاق بــر ، معروف بــه خودروهای 
شــوتی، گفت: خودروهای شــوتی معلــول عدم 
ســاماندهی معافيت هايی نظيــر كالای ته لنجی، 
ملوانی، بازارچه های مرزی، مناطق آزاد، معابر كوله 
بری و ...هســتند كه علاوه بر مشكلات و معضلات و 
نابسامانی های اقتصادی،  ناامنی جاده ای را به همراه 

دارند و جان مسافران را به مخاطره می اندازند.

دبير سی ويكمين دوره هفته كتاب گفت: بايد قالب و 
قاب های جديدی به حوزه كتاب و كتابخوانی كشور 
اضافه شود و نوآورانه بودن برنامه ها در دستور كار همه 

دستگاه ها قرار بگيرد.
به گزارش ستاد خبری سی ويكمين دوره هفته كتاب، 
نخستين جلسه شــورای برنامه ريزی سی ويكمين 
دوره هفته كتاب جمهوری اســلامی ايران دوشنبه 
)هفدهم مهرماه ۱۴۰۲( با حضور علی رمضانی)دبير 
سی ويكمين دوره هفته كتاب جمهوری اسلامی ايران 
و مديرعامل خانه كتاب و ادبيات ايران(، اعضای شورای 
برنامه ريزی و نمايندگان دستگاه و سازمان های همكار 
در برگزاری اين دوره از هفته كتاب در سرای كتاب 

خانه كتاب و ادبيات ايران برگزار شد.
در ابتدای اين نشســت، علی رمضانی با بيان اينكه 
ســی ويكمين دوره هفته كتاب جمهوری اسلامی 
را با نگاه به تجربيات ۳۰ دوره گذشــته آغاز خواهند 
كرد، اعلام كرد: ۲۴ آبان ماه، روز »كتاب، كتابخوانی و 
كتابدار« بهانه برگزاری اين هفته و بهانه به صدرآوری 
خبرهای حوزه كتاب و كتابخوانی در كشــور است و 
اين هفته از ۲۳ تا ۳۰ آبان ماه برگزار می شود. پيش 
از برگزاری سی وچهارمين نمايشگاه بين المللی كتاب 
تهران به دنبال انتخاب شعاری بوديم كه تا پايان سال 

در همه رويدادهای كتابی كشور كه از سوی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار می شوند، قابل استفاده 
باشد. لذا شعار »آينده خواندنی است« برای اين دوره 
از هفته كتاب استفاده می شود تا بتوانيم از برنامه ها 
و فعاليت های مفهومی كه به لحاظ هنری، بصری و 
گفتمانی در ايام برگزاری سی وچهارمين نمايشگاه 
بين المللی كتاب تهران توليد شــد در سی ويكمين 
دوره هفته كتاب جمهوری اسلامی ايران نيز استفاده 

كنيم و بر آنها بيفزاييم.
دبير سی ويكمين دوره هفته كتاب جمهوری اسلامی 
ايران با ارائه توضيحاتی دربــاره چگونگی برگزاری 
برنامه ها در بخش ديگری از سخنان خود به اولويت ها 
و رويكردهای پيشــنهادی اين دوره از هفته كتاب 
جمهوری اسلامی ايران چون توجه به موضوع كودک 

و نوجوان  پرداخت.
او همچنين در سخنانی يادآور شد:  در هفته كتاب 
جمهوری اســلامی ايران در كنار توجه به موضوع 
كودک و نوجوان لازم است به موضوع عدالت فرهنگی 
نيز توجه شود. همچنان بخش قابل توجهی از كودكان 
و نوجوانان در استان های مختلف از دسترسی بالا به 
حوزه كتاب و كتابخوانی برخوردار نيستند و بايد به 

آن توجه كرد. 

رئيس سازمان سينمايی كشور با بيان اينكه در اين 
دوره از جشــنواره حدود ۴ يــا ۵ فيلم خيلی خوب 
برای اقتصاد ســينما ارائه شــده كه جدا از كاركرد 
فرهنگی و پيام های بســيارخوب آن هاست، گفت: 
زنگ سينما به زودی راه اندازی خواهد شد تا مردم و 
خانواده ها و دانش آموزان بتوانند در برخی ساعت های 
صبح به تماشای فيلم ها بنشــينند. محمد خزاعی 
اظهار كرد: اصفهان ازجمله استان هايی است كه به 
لحاظ زيرساخت های سينمايی بسيارموفق بوده و 
سينماهای خوب و استانداردی دارد؛ اما انتخاب سه 
سينمای چهارباغ، ساحل و سوره، به دليل  منطقه ای 
اســت كه مردم در آن تردد دارند، يعنی چهارباغ به 
عنوان مركزيت شهر. ضمن اين كه گردشگرانی كه به 
اين محدوده می آيند بتوانند از اين فضا نيز بهره ببرند.

او افزود: بنابراين در انتخاب ســينماها برای اكران 
فيلم های جشنواره ســی و پنجم، علاوه بر سيستم 
كيفيت و بحث نمايش، موقعيــت و قدمت تاريخیِ 
محدودۀ مكانی و ارتباط با مركز شهر و نيز با مخاطبان 
اهميت داشــته است. البته ســينماهای استاندارد 
ديگری نيز در اصفهان ساخته شده كه دارای فضاهای 
بسيارخوبی هستند و از كيفيت مناسبی برخوردارند، 
اما دليل انتخاب نشدن اين سالن ها ازجمله مجموعه 
سيتی سنتر، اين است كه در مركز شهر قرارداشتن 
سينماها برای ما اهميت داشت تا مردم بتوانند با آنها 
ارتباط برقرار كرده، از فضای فرهنگی شهر استفاده 

كنند و ارتباط تنگاتنگی با مردم وجود داشته باشد.

رئيس سازمان سينمايی كشــور در خصوص وجودِ 
برخی اشكالات در كيفيت صدا و تصوير در زمان اكران 
تعدادی از فيلم های جشــنواره توضيح داد: كيفيت 
سالن های انتخاب شده برای اكران فيلم های سی و 
پنجمين جشــنواره فيلم های كودكان و نوجوانان، 
بسيارخوب است و اگر اشكال فنی داشته مربوط به 
ساير مسائل بوده اســت. كارشناسان فنی سازمان 
سينمايی قبل از برگزاری جشنواره از اين سينماها 
بازديدكرده و مباحث فنی را برطرف كرده اند، شايد 
اشكال در فيلم های رسيده به جشنواره بوده و مشكل 

صدا يا تصوير داشته اند.
خزاعی درباره برنامه سازمان سينمايی درخصوص 
توســعه و تغييرات روبه جلو در سينمای كودک و 
نوجوان گفت: حمايت ما در زمينه سينمای كودک 
و نوجوان، به صورت های مختلف است. يک بخش، 
توليد اســت كه بايد جدی تر به آن پرداخت چراكه 
نياز جامعه ما و نياز بخش كودک و نوجوان اســت. 
الآن خلاء فيلم كودک و نوجوان در ســينما كاملًا 
مشهود اســت، حتی به اين كاری ندارم كه دو فيلم 
پرفروش امسال سينمای ايران و سال گذشته مربوط 
به فيلم های انيميشن است و همين الآن فيلم »بچه 
زرنگ« درحال زدنِ ركورد اقتصادی خوبی اســت. 
ضمن اينكه براساس گزارشی كه از داوران اين دورۀ 
جشنواره داشتم، حدود ۴ يا ۵ فيلم خيلی خوب برای 
اقتصاد سينما ارائه شده كه جدا از كاركرد فرهنگی و 

پيام های بسيارخوب آن هاست.

نماينده چناران، طرقبــه  و گلبهار در مجلس گفت: 
شكی نيســت كه نابودی رژيم صهيونيستی قطعی 
است و اخبار خوبی از جبهه مقاومت فلسطين به گوش 

می رسد، البته بايد بدانيم كه به مقاومت هزينه دارد.
حســين امامی راد، نماينده چناران، طرقبه ، شانديز 
و گلبهار در مجلس شــورای اســلامی گفت: بعد از 
توافق هســته ای و نتايج مذاكرات در سال ۱۳۹۴، 
صهيونيست ها گفته بودند: تا ۲۵ سال از دغدغه ايران 
آسوده شــديم. در پی اين ادّعا، مقام معظم رهبری 
طی سخنانی، فرمودند: »رژيم صهيونيستی ۲۵ سال 
آينده را نخواهد ديد و به فضــل الهی، چيزی به نام 
رژيم صهيونيستی در منطقه وجود نخواهد داشت«. 
اين مهمترين و به يادماندنی ترين جمله ايشــان در 

سال۱۳۹۴ بود.
وی با بيان اينكه نفس های رژيم صهيونيســتی به 
شماره افتاده است، افزود: شكی در اينكه نابودی رژيم 
صهيونيستی، قطعی است، وجود ندارد و خوشبختانه 
چند روزی اســت اخبار خوبی از جبهــه مقاومت 
فلسطين به گوش می رسد؛ پيروزی های پی  در  پی  كه 
نتيجه حملات و عمليات غرورآفرين »طوفان الاقصی« 
است. روزهايی كه هر روزش مصداق اين كلام الهی 

است كه »يوم يفرح المؤمنون«
نماينده چناران، طرقبه ، شانديز و گلبهار در مجلس، 
اظهار كرد: هر چند از جبهه مقاومت و فلسطينی های 

عزيز هم تعدادی شهيد و مجروح شده اند، به هرحال، 
مقاومت، هزينه دارد و شــهد شــيرين پيروزی، از 
مســير و معبر خون و شــهادت می گذرد و حاصل 
می شود. از ســويی، جبهه مقاومت و حماس برای 
آزادسازی فلسطين اشغالی از پليدی و نكبت حضور 
صهيونيست ها، با شــهادت كنار آمده  اند و داوطلب 

شهادتند.
امامی راد در پايان خاطرنشان كرد: پيروزی های مكرّر 
مقاومت و انتفاضه فلسطين، نشان از شكستن هيمنه 
پوشالی رژيم صهيونيستی جعلی و نويد و بارقه اميدی 
برای آزادی خواهان و ظلم ستيزان جهان و به شماره 
افتادن نفس های عمر رژيم صهيونيستی و همچنين 
قرار گرفتن اين رژيم در سراشيبی سقوط، تا تحقق 

پيش بينی رهبر معظم انقلاب است.
رزمندگان فلسطينی از ابتدای سال جاری حملات 
گسترده ای را به ســرزمين های اشغالی آغاز كردند 
كه اين حملات خســارات و تلفات ســنگينی را به 
رژيم صهيونيســتی تحميــل كرده اســت. در اين 
عمليات تاكنون دست كم هزار نفر از ساكنان رژيم 
صهيونيستی به هلاكت رسيدند و تعداد زيادی نيز 
زخمی شدند. رزمندگان مقاومت اعلام كردند كه خود 
را برای انجام عمليات نظامی عليه رژيم صهيونيستی 
در روزها و ماه های پيش رو آماده كرده اند و عمليات 

آنها تداوم خواهد داشت.

امير سرلشكر موســوی پيروزی غرورآفرين جوانان 
فلسطينی را نويدبخش افقی روشن دانست و گفت: 
رژيم صهيونيستی با ضربه و شكست سنگين و غيرقابل 
ترميمی كه در عمليات طوفان الاقصی از مردم مقاوم 
فلســطين خورده، در مسير فروپاشــی سريعتر قرار 
گرفته است. امير سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوی 
فرمانده كل ارتش جمهوری اســلامی ايران در آيين 
ترفيع تعدادی از افســران ارتش به درجه اميری كه 
در ستاد ارتش برگزار شد گفت: طراحی هوشمندانه 
عمليات طوفان الاقصی توسط جوانان و مردم شجاع 
و از جان گذشته فلسطين موجب ترس و سردرگمی 

صهيونيست ها شده است.
وی با بيان اينكه شكست های نظامی و اطلاعاتی رژيم 
كودک كش صهيونيستی، آن غاصب ظالم را در بدترين 
شرايط ۷۵ سال گذشــته قرار داده است افزود: كشته 
شدن، مجروحيت و اسارت جمع پرشمار و بی سابقه ای 
از صهيونيست ها، نتيجه عملكرد خودشان و تنها بخش 
بسيار كوچكی از انتقام خون شهيدان بی گناه و مظلوم 

فلسطينی است.
امير سرلشكر موسوی اقدام شجاعانه و فداكارانه مردم از 
جان گذشته فلسطين در پاسخ به سال ها جنايت دشمن 
غاصب را يک نقطه عطف در تاريخ مقاومت دانست و 
گفت: رژيم صهيونيستی با ضربه و شكست سنگين و 
غيرقابل ترميمی كه در عمليات طوفان   الاقصی خورده، 

در مسير فروپاشی سريعتر قرار گرفته است. فرمانده كل 
ارتش، پيروزی شجاعانه و غرورآفرين جوانان فلسطينی 
و استمرار اين عمليات را نويدبخش افقی روشن برای 
دســتيابی به فتوحات عظيم ديگر دانست و تصريح 
كرد: همانگونه كه رهبر عزيز و حكيم ما فرمودند ملت 
فلسطين با عزمی راسخ تر و در واكنش به ادامه جنايات  
رژيم صهيونيستی، سيلی محكم تری بر چهره زشت 
آنها خواهد زد. وی افزود: امروز جوانان فلسطينی در 
سايه ايمان و اميد، فتح الفتوحی را رقم زدند كه جهان 

را مات و مبهوت كرد.
امير سرلشكر موســوی يادآور شد: جای بسی تاسف 
است كه رســانه های خارجی همسو با سياست های 
اســتكبار جهانی، جای ظالم و مظلوم را وارونه جلوه 
می دهند و كشورهای حامی آن رژيم نه تنها چشم خود 
را بر جنايات وارده به مردم فلسطين و كودكان و زنان 
بی گناه غزه و آوارگی آنان بسته اند بلكه در صدد كمک 

تسليحاتی به اين رژيم منحوس برآمده اند.
فرمانده كل ارتش گفت: امروز، غزه تحت شديدترين 
فشار، محاصره، كمبود، و تنگناهای بی سابقه قرار دارد 
و در حاليكه رژيم غاصب صهيونيستی آب و برق مردم 
غزه را قطع كرده، رسانه های مدعی حقوق بشر و آزادی 
بيان، سكوت مرگباری را در پيش گرفته اند و  بسياری 
از مردم جهان را از آگاهی نسبت به ظلم و ستم وارده بر 

مردم بيگناه فلسطين و غزه محروم ساخته اند.

افزایش 3۵ درصدی دستگیری قاچاقچی

هفته کتاب از 23 تا 3۰ آبان برگزار می شود

نفس های رژیم صهیونیستی به شماره افتاده است

رژیم صهیونیستی در مسیر فروپاشی زودرس است

سياسیفرهنگی 

زنگ سینما به زودی راه اندازی می شود



اقتصاد2
ایران

۹۹ هزار درخواســت مجوز، 
منتظر پاسخ وزارتخانه ها

رئیس مرکــز بهبــود فضای کســب و کار 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی گفت: حدود 
۹۹ هزار درخواســت ثبت شــده در درگاه 
ملــی مجوزها در انتظار بررســی دســتگاه 
ها صــدور مجــوز هســتند که بیشــترین 
 درخواست ها مرتبط با وزارت جهادکشاورزی

 است.
»سید امیر ســیاح« درباره آخرین وضعیت 
صدور مجــوز در درگاه ملــی مجوزها اظهار 
داشــت: بیــش از ۱ میلیــون و ۲۰۰ هزار 
درخواست مجوز در درگاه ملی مجوزها ثبت 
شــده که از این تعداد ۸۶۰ درخواست مجوز 
صادر شــده اســت. وی با اظهار بی اطلاعی 
از اینکه از ۸۶۰ مجوز صادر شــده چه تعداد 
منجر به ایجاد کسب و کار جدید شده است، 
افزود: مهمترین دســتگاهی که برای صدور 
مجوز به درگاه ملی مجوزها متصل نشــده، 
 قوه قضاییه اســت و پس از آن شهرداری ها 

قرار دارند.
ســیاح با تاکید بر اینکه صدور مجوزها باید 
از طریق درگاه ملی صــدور مجوزها صورت 
گیرد، ادامــه داد: از بزرگان دولت خواســته 
ایم از صفی کــه مقابل دیــوان عدالت برای 
معافیت از این قانون تشــکیل شــده است، 
خارج شــوند و به دنبال امضای طلایی خود 
 نباشــند و مقابل خواســته رئیــس جمهور 

نایستند.
رئیس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد 
تصریــح کرد: حــدود ۹۹ هزار درخواســت 
ثبت شــده در درگاه ملی مجوزها در انتظار 
صدور مجوز هستند که بیشترین درخواست 
 هــا مرتبــط بــا وزارت جهاد کشــاورزی

 است. 
ســیاح یکــی از مهمتریــن دلایــل تاخیر 
در صــدور مجــوز را فشــار کاری بخــش 
فناوری اطلاعات دســتگاه های کشــور طی 
 ماه های گذشــته و کمبود نیروی انســانی 

عنوان کرد.

وزیر صمت:
 قیمت خودرو رقابتی تعیین شود 
وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت بــا بیان 
اینکه قیمت گذاری خودرو توســط شورای 
رقابت شــیوه درســتی اســت ، گفت: باید 
از قانــون تبعیت کــرد اما نظر شــخصی ام 
آن اســت که باید به ســمتی حرکت کنیم 
 قیمــت خــودرو در بــازار رقابتــی تعیین 

شود.
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی خبرگزاری 
فارس عباس علی آبــادی در برنامــه رادیو 
تهران در پاســخ به این ســوال که آیا شــما 
معتقد هستید که قیمت گذاری خودرو باید 
 به وزارت صمت واگذار شــود؟ اظهار داشت: 
خیــر، ایــن خبــر از جملــه خبرهــای 
جعلی اســت زیرا مــن معتقد هســتم که 
قیمت گذاری باید توســط بازار انجام شــود 
 و اصلا معتقد بــه قیمت گذاری دســتوری 

نیستم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این 
گفته که بنابراین شما در رابطه با قیمت خودرو 
نه به قیمت گذاری دســتوری و نه به قیمت 
گذاری توسط شورای رقابت معتقد نیستید، 
گفت: در این باره باید از قانون تبعیت کنیم، 
اما نظر شخصی من این است که باید به سمت 
بازار آزاد حرکت کنیم و بایــد انحصارها را از 
بین ببریم به نحوی که قیمت در رقابت بازار 

تعیین شود. 
وی اظهار داشت: گاهی ما در اقتصاد مجبور 
می شــویم که قیمت گذاری کنیم در واقع 
زمانی که انحصار وجود دارد یا ناترازی شدید 
که قابل جبران نیســت در آن صورت بورس 
کالا و یا مکانیــزم های دیگــر می توانند به 
ایجاد شــرایط عادلانه در بــازار کمک کنند 
ولی من معتقدم که رویکرد ها باید به سمتی 
باشــد که این شــرایط را عادی کنیم یعنی 
اقتصاد را به ســمت اقتصادی عادی حرکت 
دهیم و انحصار را از بین ببریم در این صورت 
می توانیم قیمت گذاری نداشته باشیم ما در 
 وزات صمــت تلاش می کنیم به این ســمت 

حرکت کنیم. 
وی افــزود: اتفاقا شــورای رقابــت مکانیزم 
درستی اســت ولی باید به ســمتی حرکت 
 کنیم که نیاز بــه قیمت گذاری دســتوری 

نداشته باشیم.

خبر

صندوق توسعه ملی حاضر 
شده ۲ میلیارد دلار اوراق 
نفتــی را از وزارت راه و 
شهرســازی پیش خریــد 
کند و مابه ازای آن به طرح 
نهضت ملی مسکن پول بپردازد. ششم مهرماه وزیر 
راه و شهرســازی گفت که ۲ میلیارد دلار توســط 
صندوق توســعه ملی به طرح نهضت ملی مسکن 
اختصاص می یابد که از طریق تهاتر نفت خواهد بود. 
مهرداد بذرپاش بیان کرد که مجوز این موضوع هم 

از سوی رهبر معظم انقلاب اخذ شده است.
در همین راستا مهدی غضنفری ـ رئیس صندوق 
توســعه ملی - اعلام کرد: صندوق توســعه ملی 
حاضر شــده ۲ میلیارد دلار اوراق نفتی را از وزارت 
راه و شهرســازی پیش خرید کند و مابه ازای آن به 
طرح نهضت ملی مسکن پول بپردازد. ما در رابطه با 
طرح نهضت ملی مسکن همکاری کامل را با دولت 

خواهیم داشت.
وزارت راه و شهرسازی اجازه گرفته که اگر مسائل 
بالادستی اش حل شود حواله های نفتی را تا سقف 
۲ میلیارد دلار با صندوق توسعه ملی مشارکت کند. 
صندوق برای تامین منابع طرح نهضت ملی مسکن 
به وزارت راه و شهرســازی پول پرداخت می کند و 
وزارت راه نیز حواله هــای نفتی در اختیار صندوق 

توسعه ملی قرار می دهد.
آنطور که غضنفری اعلام کرد شکل دیگر همکاری 
به این صورت است که صندوق توسع ملی می تواند 
در بعضی از بانک ها که با طرح نهضت ملی مسکن 
همکاری دارند با نرخ بســیار پایین سپرده گذاری 
ارزی داشته باشــد. بانک ها می توانند این پول را 
بتوانند به طرح ها بدهند و مابه التفاوت این نرخ در 
بحث نهضت ملی مسکن استفاده شود. در هر دو این 
موضوعات مذاکرات در حال انجام است و در صورتی 

که به نتیجه برسد قابل اجرا خواهد بود.
بر اساس صحبت های مســئولان صندوق توسعه 
ملی، این صندوق نه می خواهد مسکن سازی کند و 

نه در کار وزارت مسکن دخالت داشته باشد. وزارت 
راه و شهرسازی اوراق فروش نفت در اختیار داشته 
اما آزاد شدن این اوراق برای این وزارتخانه زمان بر 
اســت. صندوق حاضر شــده این اوراق نفتی را از 

وزارت راه بخرد. 
در واقع صندوق توســعه ملی اوراق را از وزارت راه 
و شهرســازی پیش خرید می کند. بدین ترتیب از 
منابع صندوق چیزی کم نمی شود؛ زیرا ۲ میلیارد 
دلار اوراق دریافت می کنــد و ۲ میلیارد دلار پول 
می دهد. البته ایــن موضوع مصوبات بالادســتی 

می خواهد که هنوز صادر نشده است.
در همین راستا، ارسلان مالکی، رئیس  سازمان ملی 
زمین و مسکن با  اشاره به اهمیت تامین زمین طرح 
نهضت ملی مسکن گفت: در کل ۱۰ سال دهه ۹۰، 
تنها تعداد ۱۳۳ هزار خانواده زمین دریافت کردند. 
دولت ســیزدهم برای اجرای نهضت ملی مسکن 
و ایجاد شــهرک های جدید ۵۱ هزار هکتار زمین 

تامین کرده است.
او تاکیــد کرد: امســال تمرکز تمــام ادارات راه و 
شهر سازی استان ها و سازمان ملی زمین و مسکن، 

در راســتای آماده  ســازی زمین، فراهــم کردن 
زیرساخت ها و امکانات زمین های خارج از محدوده 
حریم شهرها بوده و تلاش برای الحاق این زمین ها 

به شهر ادامه دارد.
مالکی با  اشــاره به طرح دولت برای تامین مسکن 
خانواده های کم درآمد گفت: تلاش داریم تا امسال 
دهک های اول تا سوم را هم تحت پوشش خدمات 

خود در حوزه تامین زمین مسکونی قرار دهیم.
فعالیت نهضت ملی مسکن به عنوان ابرپروژه دولت 
سیزدهم با هدفگذاری ساخت چهار میلیون مسکن 
در بازه زمانی چهار ساله با آغاز به کار این دولت، آغاز 
شــد. آورده متقاضیان و تسهیلات بانکی به عنوان 
دو بخش بــرای تأمین منابع مالی مــورد نیاز این 
طرح بوده که بر همین اساس سهم متقاضیان 4۵۰ 
میلیون تومان و بانک ها نیــز ۵۵۰ میلیون تومان 
پیش بینی شده است. آمارهای جدید بانک مرکزی 
نشــان می دهد که حدود ۹۸ درصد از تسهیلات 
برای اجرایی شــدن نهضت ملی مســکن توسط 
بانک مسکن پرداخت شده و مابقی بانک ها عملًا یا 
سهمی جزئی داشته و یا اصلًا مشارکتی نداشتند. 

این در حالی است که بر اساس قانون جهش تولید، 
بانک ها باید ۲۰ درصد از منابع خود را برای پرداخت 

تسهیلات ساخت مسکن اختصاص بدهند.
مقایسه سرجمع تسهیلات بانک ها نشان می دهد 
بیش از ۹۸ درصد پرداخت تسهیلات از سوی بانک 
مســکن بوده و مابقی بانک ها در این بخش نقش 
زیادی نداشــتند و به بهانه هــای مختلف از جمله 
نداشــتن اعتبار، امروز میزان مشارکت بانک ها در 
نهضت ملی مسکن حتی ۵ درصد هم نیست، بدین 
معنی که تمایل بانک ها بیشتر به این سمت است که 
تسهیلات خود را برای خرید، تجارت و یا مشارکت 
که دوره بازپرداخت آن بلندمدت نیست، پرداخت 
کنند و خیلی به طرح های بلندمدت مانند مسکن 

تمایلی ندارند.
این در حالی است که کم کاری بانک ها در پرداخت 
تسهیلات بر اســاس قانون جهش تولید مسکن به 
طرح نهضت ملی مسکن ازجمله موانعی بوده که به 
عنوان یکی از مشکلات اصلی بر سر راه محقق شدن 

هر چه بیشتر این ابرپروژه مطرح شده است.
از سوی دیگر، قیمت مســکن در چند سال اخیر 
روند صعودی داشته است. اقدام معقولانه آن بود که 
بانک ها مقدار تسهیلات اعطایی به هر فرد را افزایش 
دهند تا قدرت اقتصادی افراد برای ساخت یا خرید 
مسکن در حد قابل قبولی برسد اما در این خصوص 

نیز شبکه بانکی کارنامه قابل دفاعی ندارد.
آمار منتشرشده نشان می دهد که همکاری بانک ها 
برای پرداخت تســهیلات به نهضت ملی مســکن 
بسیار پایین بوده و عملًا به جز بانک مسکن مابقی 
بانک ها در این رابطه عملکردی نداشتند که نشان از 
دهن کجی نظام بانکداری به قوانین بالاسری است. 
اعتنا نکردن بانک ها به طرح نهضت ملی در حالی 
اســت که طبق جزء )۱۰( بند )الف( تبصره )۱۸( 
قانون بودجه سال ۱4۰۰ و ماده )4( قانون جهش 
تولید مسکن، بانک ها باید ۲۰ درصد از منابع خود را 
برای پرداخت تسهیلات ساخت مسکن اختصاص 
بدهند، در غیر این صورت باید هر بانک معادل هر 
ســهمی که دارد، ۲۰ درصد را به عنــوان جریمه 

پرداخت کند.

مذاکرات در حال انجام است

تزریق ۲ میلیارد دلار به طرح نهضت مسکن

افزایش ۱۵ درصدی ترانزیت 
در نیمه نخست سال

معاون وزیر راه و شهرسازی از افزایش ۱۵ درصدی 
ترانزیت در نیمه نخست ســال خبر داد و گفت: 
ترانزیت ریلی در شــهریور امســال رشد ۲.۳۷ 

درصدی داشته است.
شــهریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزیر راه 
وشهرسازی گفت: در نیمه نخست امسال مجموعا 
۶ میلیــون و ۵۳۹ هزار و ۳۷4 تن کالا از کشــور 
ترانزیت شده که این میزان نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۱۵ درصد افزایش داشته است. ترانزیت 
کالای نفتی نسبت به مدت مشابه سال قبل 4۲.۷ 
درصد رشد کرده است. ترانزیت کالای غیرنفتی 
در این بازه زمانی، نسبت به بازه مشابه سال قبل 
و ۱4۰۰، عملکرد به ترتیــب افزایش ۳.۶ و ۱۱۸ 

درصدی داشته است.
وی افزود: از دیدگاه مقایسه نقطه به نقطه عملکرد، 
در شهریور سال جاری مجموعا یک میلیون و ۳۲۲ 
هزار و ۷۲۸ تن کالا از کشور ترانزیت شده که نسبت 
به شهریور سال قبل، رشد ۵4.۳ درصدی محقق 
شده اســت. وی اضافه کرد: در شــهریور امسال 
ترانزیت جاده ای کالای نفتی و غیرنفتی به ترتیب 
۱۸۰ و ۱۹ درصد نسبت به شهریور ۱4۰۱ افزایش 
و ترانزیت ریلی مجموع انواع کالای نفتی و غیرنفتی 

نیز رشد ۲.۳۷ درصدی داشته است.

گام های عملی برای ایجاد قطب 
گازی ایران-روسیه

وزیر نفت ضمن استقبال از سخنان رئیس جمهوری 
روسیه در مجمع بین المللی هفته انرژی روسیه 
مبنی بر تقویت تبادلات انرژی تهران-مســکو، 
بر تلاش دو طــرف درزمینه ایجــاد قطب گازی 
در شــمال خلیج فارس تأکید کــرد. به گزارش 
وزارت نفت، جواد اوجی در دیدار با الکسی میلر، 
مدیرعامل شرکت گازپروم، چشــم انداز تقویت 
تبادلات انــرژی ایران و روســیه و ایجاد کریدور 
گازی دو طرف از طریق کشــورهای همسایه را 
در چارچوب همکاری های منطقــه ای را مثبت 

توصیف کرد.
وی همچنین با اشــاره به دیدگاه مثبت رؤسای 
جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون روسیه در 
زمینه ایجاد قطب گازی در جنوب ایران، بر تلاش 
تهران و مسکو در این زمینه تأکید کرد. وزیر نفت 
با اشاره به مذاکرات خود با الکساندر نواک، معاون 
نخست وزیر روسیه، برداشتن گام های عملی برای 
ایجاد قطب گازی ایران و روسیه در ساحل شمالی 

خلیج فارس را خواستار شد.
مدیرعامل شــرکت گازپروم نیــز در این دیدار با 
اشاره به روند رو به رشد مناسبات تهران - مسکو، 
از آمادگی این شــرکت برای همکاری های تازه با 

ایران خبر داد.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه روز 
چهارشــنبه در آئین گشــایش رسمی مجمع 
بین المللی هفته انرژی روســیه از گفت وگوی 
تهران و مســکو درباره تقویت تبادلات انرژی با 
ایران خبر داد. اوجی هم که در ســفری رسمی 
برای شرکت در مجمع بین المللی هفته انرژی 
روســیه به مسکو سفر کرده اســت، از سخنان 
پوتین در این همایش مبنی بر تقویت تبادلات 

انرژی با ایران استقبال کرد.
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سرپرســت معاونت حقوقی و امــور مجلس اتاق 
تعاون گفت: ۹۱ درصد سرمایه شرکت های تعاونی 
توســط مردم تأمین می شود. ارســلان قاسمی 
در مــورد مردمی کــردن اقتصاد گفــت: قبل از 
سیاســت های اقتصاد مقاومتــی و ابلاغ مردمی 
شدن در اصل 4۳ و 44 قانون اساسی مصوب شده 
بود که دولت مؤظف است برای کسانیکه توان کار 
دارند اما سرمایه ای در اختیار ندارند زمینه اشتغال 
آنها را فراهم کند و در اصل 44 اقتصاد کشــور به 
 سه بخش خصوصی، تعاونی و دولتی تقسیم بندی 

شده است.
وی افــزود: در مورد مردمی ســازی اقتصاد مقام 
معظم رهبری عنــوان کردند راهــی جز اقتصاد 
تعاونی وجود ندارد. سرپرســت معاونت حقوقی 
و امور مجلــس اتاق تعــاون اظهار داشــت: در 
تعاونی هــا ســرمایه های خــرد مــردم جمــع 
می شــود که این ســرمایه ها به عنــوان موتور 
رشد اقتصاد در شــرکت های کوچک و متوسط 
به کار گرفته می شــود و در قالب شــرکت های 
تعاونی تعریف می شــود. امــروز ۱.۸ میلیون نفر 
 در شــرکت های تعاونی کشــور به طور مستقیم 

شاغل هستند.
قاســمی در پاســخ به اینکه چرا از شرکت های 
تعاونی استقبال نمی شود، عنوان کرد: یکی ضعف 

مسئولان بخش تعاون است که شامل اتاق تعاون 
و وزارت تعاون می شــود، مســئله دوم اشکالات 
قانونی و نگاه دولتمردان که فکر می کنند تعاونی ها 
آقابالاســر می خواهند به گونه ای که یک شرکت 
تعاونی نمی تواند خودش تغییــرات مدیریتی را 
ثبت کند مگر اینکه از کانال وزارت تعاون باشد در 
حالیکه در شرکت خصوصی فرد به راحتی می تواند 

تغییرات را ثبت کند.
وی با بیان اینکه امســال ۸۸۳ شرکت تعاونی در 
کشور افتتاح شد، گفت: ۹۱ درصد از سرمایه  این 
تعاونی ها توسط مردم تأمین شده بود و حدود ۹ 
درصد آن از شبکه بانکی وام گرفته بودند بنابراین 
اگر به مردم اعتماد شود می توان اقتصاد را به مردم 

واگذار کرد.
سرپرست معاونت حقوقی و امور مجلس اتاق تعاون 
در پاسخ به این پرسش که سرمایه گذاری از محل 
پس انداز ملی انجام می شود آیا در شرایط تورمی 
مردم تمایلــی به پس انداز برای ســرمایه گذاری 
دارند، عنوان کرد: چندی قبل از ســوی مقامات 
اعلام شــد که چندین میلیارد دلار در خانه های 
مردم به همــراه چند صد تن طلا ذخیره شــده 
است. سؤال این است اگر تورم نباشد چرا ارز و طلا 
در خانه های مردم ذخیره شــود. مهم ترین دلیل 
نبود امنیت اقتصادی و عدم ثبات قوانین اســت 

که هر روز با بخشنامه های متضاد از بین می رود. 
قاسمی با بیان اینکه در حال حاضر هفت نوع نرخ 
ارز در کشــور داریم، اظهار داشت: یکی از شرایط 
سرمایه گذاری این است که اقتصاد پیش بینی پذیر 
باشــد اما انواع نرخ برای ارز مانند نرخ نیما، سنا، 
بین بانکی، ترجیحی و انواع دیگر نشــان می دهد 
که اقتصاد توســط فعالان بــازار پیش بینی پذیر 
 نیست و بنابراین امکان سرمایه گذاری بلندمدت 

وجود ندارد.
به گفته وی، سرمایه گذاران ایرانی متأسفانه جزو 
بیشــترین خریداران خانه و ملک در کشورهای 
همسایه مانند ترکیه، امارات، قبرس و حتی کانادا 
به شــمار می روند به خاطر اینکه شرایط اقتصاد 
پیش بینی پذیر نیست. سرپرست معاونت حقوقی و 
امور مجلس اتاق تعاون گفت: به نظر من تحریم ها 
۲۰ درصد در مشــکلات کشــور دخیل هستند 
و ۸۰ درصد آن مشــکلات داخلی و تحریم های 

قوانین است.
قاسمی در مورد اینکه چگونه تأمین مالی توسط 
بخش تعاون صورت می گیــرد در حالیکه بانک 
تخصصی این بخش ضعیف اســت، اظهار داشت: 
در وزارت تعاون سه منابع مالی بزرگ شامل بانک 
رفاه، بانک توســعه تعاون و صنــدوق کارآفرینی 
امید و صنــدوق ضمانت ســرمایه گذاری تعاون 

وجــود دارد و بزرگتریــن هلدینگ های تولیدی 
در زیرمجموعــه وزارت تعــاون مانند شســتا و 
صندوق های بازنشســتگی با سرمایه حدود 4۰۰ 

همت وجود دارد.
به گفته وی، نگاه به تعاون در برخی مسئولین برای 
زینت مجلس اســت در حالیکه اگر سرمایه های 
مردم حمایت شود می تواند اشتغال و تولید ایجاد 
کند. قرار نیســت صددرصد تأمین مالی از طریق 
بانک انجام شود. سرپرست معاونت حقوقی و امور 
مجلس اتاق تعاون در پاسخ به اینکه سهم تعاون 
از اقتصاد چقدر است، عنوان کرد: در حال حاضر 
رقمی بین ۵ تا ۸ درصد گفته می شود در حالیکه 

باید سهم تعاون به ۲۵ درصد برسد.
قاسمی در مورد ســهم شــرکت های تعاونی از 
حساب های پیشرفت و عدالت گفت: هنوز منابع 
لازم به حساب پیشــرفت و عدالت واریز نشده در 
حالیکه باید سهم تعاون از تسهیلات این حساب ها 
۲۵ درصد باشد و قرار بود در هر یک از حساب های 
استانی هزار میلیارد تومان قرار گیرد در حالیکه 
برای کل کشور هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان داده اند 
که بسیار ناچیز است. وی اظهار داشت: عمده این 
مبلغ برای پرداخت تسهیلات قبلی شبکه بانکی 
اختصاص می یابد و بعید می دانــم مبالغی از این 

ارقام به تولید جدید برسد.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشور گفت: تقریبا با ۱۰ هزار میلیارد تومانی که اخیرا 
پرداخت شده، تاکنون ۱۲۲ هزار میلیارد تومان واریز شده است. اما هنور حدود ۳۳ هزار 
میلیارد تومان هنوز از مطالبات گندمکاران باقی مانده است. علیقلی ایمانی، مدیرعامل 
بنیاد ملی گندمکاران کشور در مورد تعیین تکلیف پرداخت معوقه های گندم کاران گفت: 
این عدم پرداخت بهای گندم و کلزا به یک قصه پر غصه برای کشاورزان تبدیل شده است. 
مدت زمان زیادی از تحویل گندم به دولت می گذرد و هنوز مطالبات کشاورزان تسویه 

حساب نشده است.
وی ادامه داد: تقریبا با این ۱۰ هزار میلیارد تومانی که اخیرا پرداخت شــده، تاکنون 
۱۲۲ هزار میلیارد تومان واریز شده است. اما هنور حدود ۳۳ هزار میلیارد تومان هنوز 
از مطالبات گندمکاران باقی مانده است که قول داده اند به تدریج تا پایان مهر این میزان 
پرداخت شود. این تاخیر از ۷ ماه گذشته است، یعنی ۷ فروردین ماه ۱4۰۲ برداشت گندم 
شروع شده و الان به آبان نزدیک می شویم. این تاخیر برای گندمکاران که کشاورزی 
سنتی و معیشتی دارند و توان اقتصادی بالایی ندارند، در این شرایط سخت اقتصادی و 

اقلیمی که تولید را برایش دشوار کرده، درست نیست.
ایمانی افزود: ما نمی خواهیم به وضعیت مالــی دولت ورود بکنیم ولی در مجموع باید 
تدبیری اندیشیده شود. دولت می دانست که بالاخره ۷ فروردین گندم وارد سیلوهای 
می شود، پس بایستی منابعش را  نیز تامین کنند. می توانستند از اقداماتی مانند متمم 
بودجه، تغییر ردیف بودجه و استفاده از منابع سیستم بانکی یا بانک مرکزی استفاده 
کنند، تا تاخیر اینقدر طولانی نشود. دیگر کشاورزان به وعده ها باور نمی کند و می گویند 

که ما اعتمادی به اظهارات نداریم.
ایمانی در مورد اهمیت مصرف گندم گفت: کشور به گندم نیاز دارد و قوت غالب مردم 
است. هیچکس نمی تواند بگوید نان مصرف نمی کنم، مگر اینکه بیمار باشد و پزشک 

تجویز کرده باشد. همه جمعیت ما به نان نیاز دارند و اگر روزی تعللی در توزیع نان به 
وجود بیاید، فاجعه ای در کشور رخ خواهد داد. لذا باید حداقل برای این کالای اساسی 
یک تدبیری اندیشیده شود. هم مجلس و هم دولت باید ورود کنند، چون این تاخیرات 
اثر سوء دارد. وی افزود: در حال حاضر، اکثر کشاورزان مراجعه می کنند و ما هم می گوییم 
کشت را عقب نیندازید، اگر شده با قرض یا وام سیستم بانکی وام، زمان کشت را از دست 
ندهید. به گفته خود متخصصان جهاد کشاورزی هر روز تاخیر در کشت، در عملکرد تاثیر 
منفی دارد. الان در مناطق سردسیر کشت شروع شده و درمناطق معتدل همه در تدارک 
نهاده مانند بذر و کود هستند. در خواست ما به عنوان یک تولیدکننده، کشاورز و زارع 
این است که مسئولین امر روی این قضیه تدبیر بکنند و شرایطی را به وجود بیاورند که 

کشاورز تا این حد ناراضی نشود.
ایمانی در مورد اعلام نرخ مصوب گندم توسط وزیر گفت: نرخ گندم در ۲۲ شهریور در 
شورای قیمت گذاری مصوب شد و طبق قانون، وزیر کشاورزی ملزم به ابلاغ نرخ پس 
از یک هفته در تصویب در شورا است، در حالیکه وزیر  قول داده تازه اوایل هفته آینده 
این نرخ را اعلام کند. هنوز هم نمی دانیم همان نرخ مصوبه شورا اعلام می شود یا تغییر 
می کند. منتظر هستیم هفته آینده ببینیم همان نرخ است یا خیر؟ به صورت غیررسمی 

نرخ اعلام شده ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان است و امیدواریم همین میزان اعلام شود.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشور در مورد اختلاف قیمت مصوب و قیمت اعلامی 
متخصصان گفتند: ۲۱ هزار و ۵۰۰ تومان قیمت اعلامی متخصصان بر اساس نرخ تورم 
بانک مرکزی 4۶.۷ درصد است. اما به این منظور در شورای قیمت گذاری مصوبه ای 
گذرانده شد که در شرایط فعلی این میزان ۳۰ درصد را محاسبه می کنیم تا اسفندماه، 
چنانچه تورم کاهشی بود که هیچ، ولی اگر بالای ۳۰ درصد بود ما به التفاوت آن محاسبه 

و لحاظ می شود.

مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی گفت: 
در بانک مرکزی هر ۱۵ روز یکبار بانک ها را بر اســاس 
سهمیه ای که برای پرداخت تسهیلات تکلیفی ازدواج 
دارند پایش می کنیم. نادعلی مدیرکل عملیات پولی و 
اعتباری بانک مرکزی گفت: حدود ۹۰ همت تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و حدود ۲۵ همت تســهیلات 
فرزندآوری پرداخته شده است و بانک ها از تکلیفی که 
قانون برای آن ها جهت پرداخت به تســهیلات ازدواج 
تعیین کرده یعنی پرداخت ۱44 همت حدود ۹۰ همت 
پرداختی داشتند که با فرمایش رئیس جمهور نیز این 

فرآیند تسریع شده است.
او افزود: در بانک مرکزی هر ۱۵ روز یکبار بانک ها را بر 
اساس سهمیه ای که  برای پرداخت تسهیلات تکلیفی 
ازدواج دارند پایش می کنیم و بانک هایی که عقب هستند 
را تذکر می دهیم تا خود را برسانند و یکسری از بانک ها 

نیز خودشان جلوتر از عملکرد قانونی هستند.
او در خصوص صف پرداخت تســهیلات ازدواج گفت: 
ازدواج یک متغیر جریان است یعنی دائما یک عده در 
حال ازدواج هستند و افرادی که از سال ۹۸ ازدواج کردند 
مشمول دریافت این تسهیلات هستند؛ منابع بانکی هم 
جریان دارد یعنی یکسری ســپرده ها می آید و بانک بر 
اساس آن پرداخت ها را انجام می دهد بنابر این هر دو یعنی 

صف وام ازدواج و منابع درجریان هستند و این صف کم 
شده، اما خوب یک صفی از قبل بوده که سعی شده بخش 
زیادی از آن پرداخت شود که امیدواریم با تسریع بانک ها 
این صف کمتر هم شود تا بتوانیم این خدمت را به مردمی 

که در صف هستند ارائه کنیم.
این مقام مسئول در خصوص تضامین تسهیلات ازدواج 
گفت: تضامین بر اســاس قانون مشــخص شده اند که 
حداکثر یک ضامن یا ســفته اســت. ما از بانک ها هم 
درخواســت کردیم که اعتبارســنجی را انجام دهند و 
بانک هایی که بیش از یک ضامن را بخواهند ما با آن ها 
برخورد می کنیم و تذکراتی را هم داده ایم و یکســری 
از بانک ها که بیش از یک ضامن درخواســت داشته اند 
شناســایی و به هیات انتظامی جهت برخورد معرفی 

شده اند.
نادعلی در واکنش به این نکته که پیگیری ها به شکل 
میدانی به بانک ها برای دریافت تسهیلات ازدواج مراجعه 
شده، اما برخی شعب داشتن یک ضامن را قبول ندارند، 
بیان کرد: یک سامانه ۲۷۰۶ وجود دارد که اگر موردی 
بود افراد می توانند به آن اعلام کنند و یک سامانه ثبت 
شکایت دیگر هم وجود دارد که افراد می توانند موارد را در 
این قسمت بیان کنند که خوشحال می شویم اطلاعات 

در این قسمت وارد شود.
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رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: تاکنون ۱۲۰ هزار میلیارد تومان از 
مطالبات گندمکاران پرداخت شده و ۳۶ هزار میلیارد تومان همچنان 
باقی مانده که با وعده های داده شده امیدواریم این مطالبات تا پایان 

مهرماه پرداخت شود.
عطاالله هاشمی در پاسخ به این سوال که تاکنون چقدر از مطالبات 
گندمکاران پرداخت شده اســت؟ گفت:مطالبات کشاورزان بر پایه 

قیمت ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان به آنها پرداخت شــده و مابقی یعنی 
۳۵۰۰ تا ۵۰۰۰ تومان باقی مانده قرار است تا پایان مهرماه پرداخت 

شود.
گفتنی است؛ قیمت خرید تضمینی گندم برای سال زراعی گذشته 
۱۵ هزار تومان مصوب شد که  ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان آن قیمت پایه، 

۱۵۰۰ تومان کود یارانه ای و ۲۰۰۰ تومان هم یارانه تحویل است.

وی اضافه کرد: تاکنــون ۱۲۰ هــزار میلیارد تومــان از مطالبات 
گندمــکاران پرداخت شــده و حدود ۳۶ هــزار میلیــارد تومان 
از مطالبــات گندمــکاران باقــی مانــده اســت. رئیــس بنیــاد 
ملــی گندمــکاران در پایــان گفــت: امیدواریــم بــا وعده های 
 داده شــده تــا پایــان مهرمــاه همــه مطالبــات گندمــکاران 

پرداخت شود.

در حالی که با فرمان وزیر راه و شهرســازی، درج اگهی مسکن در پلتفرم های 
آنلاین به احراز هویت مالک و ملک در ســامانه املاک مشروط شده، کیانوش 
گودرزی- رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران نسبت به این شرط واکنش 
نشــان داد و گفت: »دولت عملا با این تصمیم به حذف مشاوران املاک اقدام 
کرده و این امر می تواند به کسب و کار این صنف از صنعت ساختمان لطمه بزند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، کیانوش گودرزی اظهار کرد: اگر 
قرار باشد همه آگهی های املاک در پلتفرم ها با احراز هویت مالک درج شوند، عرصه 
فعالیت برای مشاوران املاک تنگ خواهد شد. وی تصریح کرد: »دولت باید ضمن 
قانونمندسازی شرایط کسب و کار را برای صنف مشاوران املاک تسهیل کند نه با 

قوانین سخت گیرانه پای مشاروان را از پلتفرم های انلاین قطع کند.«
گودرزی با اعتقاد به اینکه دولت باید حامی کســب و کار باشد، تصریح کرد:» 
اگر قرار باشد دولت به منظور ساماندهی بازار مسکن، سیاستی را بکار ببندد که 
مشاوران املاک از این گردونه حذف شوند ما هم توان رقابت با دولت را نداریم 

و عملا حذف خواهیم شد.«
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با اشاره به دستور تعلیق پلتفرم های دیوار 
و شیپور،گفت:» دولت که نمی تواند با فناوری مخالفت کند و خواستار تعلیق 
این پلتفرم ها باشد؛ در مسیر ســاماندهی بازار مسکن اجرای سیاست حذفی 
نادرست بوده و دولت باید با وضع قوانین درست همسو با قانون حمایت از کسب 

و کار راهبری را اتخاذ کند تا همه بتوانند از ایــن صنعت امرار معاش کنند.« 
گودرزی تصریح کرد:» درست است که گاهی انتشار اگهی های غیر واقعی از 
املاک موجب نرخ سازی کاذب در بازار مســکن شده و همین اقدام ناصحیح 
موجب تورم در بازار می شود، اما دولت نباید به یکباره نسبت به حذف این اگهی 
ها اقدام کند بلکه برای مشــاوران املاک سیاستی را ترتیب دهد تا آنان هم با 
تایید هویت از طریق جواز کسب و شماره سریال به صورت رسمی و مطمئن در 
این پلتفرم ها فعالیت کنند .«او افزود:» مشاوران املاک با اختیاری که مالک به 
آنها داده نسبت به انتشار آگهی در پلتفرم ها اقدام می کنند و اگر این اجاره از ما 

سلب شود امار نقل و انتقالات در بازار مسکن کاهش می یابد.«
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران همچنین درباره اجرای طرح گشت های 
مشترک ساماندهی مشــاوران املاک در سراسر کشــور گفت:» اجرای این 
موضوع تا حدودی در ســاماندهی بنگاه ها موثر بوده و بازرسان اتحادیه هم با 
وزارت راه و شهرسازی در این زمینه همکاری کرده است اما عموما این گشت ها 
فیزیکی است و باید دولت از طریق ابزار سامانه املاک و مستغلات مانع فعالیت 

بنگاه های بدون مجوز شود.«
گودرزی با بیان اینکه بازار مســکن تنها با بگیر و ببنــد بنگاه های غیر مجاز 
ساماندهی نمی شــود، تصریح کرد: »دولت باید برای ساماندهی بازار املاک 
و مسکن تک بعدی عمل نکند و نسبت به فعالیت تمام اصناف دخیل در این 

صنعت اقدام کند این در حالی است که از ابتدای ســال دولت تنها نسبت به 
ساماندهی بنگاه ها اقدام کرده است و متاسفانه در اجرای چنین سیاست های 

تک بعدی یک عده ای متضرر می شوند.«
وی با اعتقاد به اینکه ساماندهی بازار مسکن در گرو قانون گذاری صحیح است، 
گفت:» دولت برای ساماندهی بازار مسکن باید ضمن قانونگذاری مسیر و راهبرد 
مشخصی برای ساماندهی تمامی اصناف دخیل در این صنعت تعریف کند.« 
گودرزی افزود:» بازار مســکن با کنترل عرضه و تقاضا مسکن، تولید مسکن، 
شناسایی واحدهای خالی ساماندهی می شود و از طرفی برای کنترل فعالیت 
بنگاه های املاک تدابیری همسو با سیاست حمایت از کسب و کار اتخاذ کنند.«

اوایل شــهریورماه بود که وزارت صمت در نامه ای به اتحادیه کسب وکارهای 
مجازی به دلیل عدم رعایت ضوابط خاص درج آگهی حوزه مسکن و ممانعت 
از انتشار آگهی های جعلی خواستار تعلیق فعالیت دیوار و شیپور شد. همچنین 
در یازدهمین جلسه شورای عالی مسکن نیز وزیر اقتصاد در گزارشی به برخی 
از تخلفات پلتفرم های ثبت آگهی مسکن اشاره کرد و گفته بود که این پلتفرم ها 
به مصوبات دولت در این زمینه توجه نمی کنند و رئیس پلیس کشور نیز نسبت 
به تخلفات این پلتفرم ها اعتراض کرده است. در واکنش به این اظهارات، رئیس 

جمهور عنوان کرد که اتحادیه ها باید بر این پلتفرم ها نظارت کنند.
حالا در هفته اخیر، مهردادبذرپاش- وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد از این 

به بعد فقط مالکان در صورت احراز هویت خود و ملکشــان در سامانه املاک 
و اسکان، می توانند در پلتفرم های مجازی آگهی املاک منتشر کنند. او گفته 
است: »بخشی از سکوهای انتشــار آگهی اخیراً همکاری خوبی با وزارت راه و 
شهرسازی و صمت انجام دادند. قرار شد مالکینی که خانه ها را آگهی می کنند، 
هویت و ملکشان با اتصال سکو به سامانه املاک و اسکان تأیید شود؛ آن وقت 
بتوانند انتشار آگهی را انجام دهند.« وزیر راه و شهرسازی معتقد است آگهی 
بعضی از خانه ها غیر واقعی بوده و این امر منجر به قیمت سازی کاذب در بازار 

مسکن  شده است.
در شرایطی که درج اگهی در پلتفرم های انلاین به احراز هویت در سامانه املاک 
مشروط شده است دیگر مشاوران املاک امکان درج اگهی ندارند و شرایط کار 
برای آنها سخت خواهد شد. این در حالی اســت که پیش از این، وزارت راه و 
شهرسازی گشت های مشترک ساماندهی مشاوران املاک را در سراسر کشور 
اجرا و نسبت به پلمب بنگاه های غیرمجاز اقدام کرده است به طوری که طبق 
گفته حسین جنتی-مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران، ۱۴۰۰ مشاور 
املاک غیرمجاز در پایتخت طی ۵ ماه اخیر پلمب شدند. او گفته است:» از ۲۸ 
هزار مشاور املاک فعال در استان تعداد ۴۵۰۰ مشاور، غیرمجاز هستند که از 
زمان آغاز طرح گشت های مشــترک به کمک تعزیرات، اماکن و اداره صمت 

موفق به ۱۱ هزار مورد بازرسی شدند.«

احراز هویت مشاوران املاک ساماندهی شود

اجرای طرح گشت  ساماندهی مشاوران املاک

پرداخت ۱۲۰ همت از مطالبات گندمکاران تاکنون
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تورم نقطه به نقطه لوازم خانگی از تیرماه ســال 
۱۴۰۱ و به ویژه در ۶ ماه نخســت سال ۱۴۰۲، 
هر ماهه رونــدی نزولی را طی کــرده و در اکثر 
ماه های سال جاری زیر ۴۰ درصد بوده است. در 
گزارش های مرکز آمار ایران که هر ماه با عنوان 
»شاخص قیمت مصرف کننده« منتشر می کند، 
یکی از گروه هــای کالا و خدمــات مصرفی که 
همواره مورد بررســی قرار می دهد، تورم »گروه 

مبلمان و لوازم خانگی« است.
لوازم خانگی از جمله اجناسی است که خریداران 
بسیاری دارد و یکی از مهم ترین بازارهای کشور 
برای محاســبه و اندازه گیری تورم به حســاب 
می آید. از سوی دیگر چند سالی است که ورود 
لوازم خانگی به درون کشــور بــا هدف حمایت 
از صنعت داخلی ممنوع شــده و فواید بسیاری 
برای تولید داخل داشته، برای مثال در این مدت 
شاهد بودیم که بسیاری از برندهای لوازم خانگی 
داخلی ســعی کردند کیفیت اجناس خود را بالا 
ببرند و بتوانند از همه لحــاظ نیاز بازار داخلی را 

تامین کنند.
رونق گرفتن کارخانجات لــوازم خانگی داخلی 
یعنی ایجاد بازار کار برای بسیاری از جوانان ایرانی 
که همین موضوع اهمیــت و چرایی ممنوعیت 
ورود لــوازم خانگی خارجی به درون کشــور را 
نمایان می کند اما ایــن ممنوعیت واردات باعث 
ایجاد هجمه هایی به تولیدکنندگان لوازم خانگی 

به ویژه بحث قیمت این محصول نیز شده است. 
طی ماه های گذشته بسیاری از مردم و رسانه   ها 
قیمت های لوازم خانگی را مورد انتقاد قرار داده و 
معتقد بودند وارد نشدن لوازم خانگی خارجی به 
ایران دلیل افزایش قیمت است، اما گزارش مرکز 
آمار ایران نشان می دهد میانگین افزایش قیمت 
در لوازم خانگی حتی کمتر از میانگین تورم کل 
بوده اســت. طبق گزارش مرکز آمار ایران، تورم 
نقطه به نقطه لوازم خانگی از تیرماه سال ۱۴۰۱ 
و به ویژه در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۲، هر ماهه 
روندی نزولی را طی کرده و در اکثر ماه های سال 
جاری زیر ۴۰ درصد بوده اســت، این در حالی 
است که تورم کل طی یک ســال اخیر همواره 

بیشتر از تورم لوازم خانگی بوده است. 
همچنین بر اســاس گزارش مرکز آمــار ایران، 
در شهریورماه ســال جاری تورم ماهانه کالاها و 
خدمات مصرفی خانوارهای کشور در گروه لوازم 
خانگی ۱.۴ درصد بوده که باز هم از نرخ تورم کل 
)۲ درصد( عدد کمتری را نشــان می دهد. این 
آمار و ارقام در گزارش مرکز آمار ایران مشخص 
می کند بر خلاف باورهایی کــه در میان برخی 
مردم و کارشناسان این صنعت مبنی بر افزایش 
تورم لوازم خانگی وجود دارد، بخش تولید لوازم 
خانگی، بدون افزایش فشاری بیشتر از آنچه خود 
متحمل می شــود، محصول تولیدی را به دست 

مشتری در بازار می رساند.

سرپرست معاونت بازرسی و نظارت سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران با بیان اینکه برخوردها 
در سطح عرضه با کالای قاچاق بیشتر در حوزه لوازم 
یدکی و محصولات آرایشــی و بهداشــتی است که 
مستقیم با جان مردم ارتباط دارد، از هشدار به مدیران 
مراکز تجاری برای جمع آوری برندهای محرز پوشاک 
قاچاق خبر داد. امیر خوشبخت با بیان اینکه با توجه 
به سیاســت های ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و 
سیاست های وزارت صمت، برخورد با کالای قاچاق 
در تهران در دو سطح عرضه و انبارش و تولید دنبال 
می شود، گفت: طرح تشدید بازرســی در تهران در 
حوزه های لوازم یدکی، پوشاک، آرایشی و بهداشتی، 
دخانیات و لوازم خانگی در حال اجرا اســت. به گفته 
وی برخورد با کالای قاچاق در حوزه پوشاک از سوی 
سازمان صمت فعلا در حد اطلاع سانی است. از سال 
۱۳۹۷ واردات پوشاک خارجی ممنوع و از همان زمان 

هم برخوردها شروع شده است.
وی با بیان اینکه در مقاطعی مثل الان برخورد با پوشاک 
قاچاق در سطح تولیدی ها و انبارش بیشتر می شود و در 
سطح عرضه کمتر ورود شده، تصریح کرد: در هفته های 
گذشته از سوی ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز، وزارت 

صمت و کارگروه حمایت از تولید اطلاع رسانی های 
لازم انجام و از مدیران مراکز تجاری تهران دعوت و به 
آن ها اطلاع داده شده که حتما برندهای محرز قاچاق 
را جمع آوری کنند. در غیر این صورت شدت برخورد 

بیشتر خواهد شد.
خوشبخت با بیان اینکه برخوردها در سطح عرضه با 
کالای قاچاق بیشتر در حوزه لوازم یدکی و محصولات 
آرایشی و بهداشتی اســت که مستقیم با جان مردم 
ارتباط دارد و بنابراین بیشــتر بر آن ها تاکید شــده، 
اظهار کــرد: در حال حاضر در حوزه لــوازم خانگی و 
دخانیات هم اقداماتی در دستور کار است که ورود به 
حوزه قاچاق بیشتر شود. گفتنی است؛ وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طرح مقابله با قاچاق در سطح عرضه را 
از ۱۵ فروردین سال قبل در حوزه لوازم یدکی خودرو 
آغاز کرد. لوازم یدکی خودرو، لوازم  خانگی، آرایشی 
و بهداشتی، پوشاک و دخانیات، پنج اولویت نخست 
اجرای طرح وزارت صنعت، معدن و تجارت در رابطه با 
مبارزه با قاچاق کالاست. همچنین خردادماه سال قبل 
معاون صنایع عمومی وزیر صنعت، معدن و تجارت، از 
آغاز مرحله سوم مقابله با کالای قاچاق و تقلبی با تمرکز 

بر بازار دخانیات خبر داده بود.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در نشستی با 
فرمانداران شهرستان های شرق و جنوب شرق استان 
تهران از بررسی راهکارهای ویژه به منظور تامین زمین 
بــرای متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن در این 

مناطق خبر داد.
به گزارش سازمان ملی زمین و مسکن، ارسلان مالکی 
با بیان اینکه اســتان تهران به دلیل شرایط خاص و 
انباشت تقاضای مسکن از ســالیان گذشته برای ما 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است گفت: در نشستی 
که با فرمانداران شهرســتان های ورامین، قرچک، 
پاکدشت و ری داشــتیم بر ضرورت توافق با مالکان 

بخش خصوصی تاکید شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی توافق با مالکان بخش 
خصوصی را یکی از راهکارهای موثر در تامین زمین 
طرح عظیم نهضت ملی مسکن معرفی کرد و افزود: 
از آغاز به کار دولت ســیزدهم توافــق با مالکانی که 
زمین هایشان نزدیک به محدوده شهرها است یکی 

از سیاست های ما در تامین زمین طرح نهضت ملی 
مسکن بوده و تا امروز بیش از ۱۷ هزار و ۵۰۰ هکتار 
زمین از این طریق در کل کشور شناسایی شده است.

مالکی با اشاره به اینکه تاکنون میزان اراضی در دست 
توافق در اســتان تهران نزدیک به ۵۰۰ هکتار بوده 
است ادامه داد: در نشست مذکور هر یک از فرمانداران 
شهرستان های تهران مسائل مورد نظر و مشکلات 
موجود درخصوص تامین زمیــن را مطرح کردند و 
مقرر شد در جلسات هفتگی و منظم این موارد یک 
به یک بررسی و راهکارهای مناسب برای رفع آن ها 

اتخاذ شود.
گفتنی اســت در این جلســه اراضی مستعد برای 
اختصاص به طرح نهضت ملی مســکن از ســوی 
فرمانداران و مدیران اداره کل راه و شهرسازی استان 
تهران معرفی و مقرر شد بررســی های کارشناسی 
بیشتری برای اختصاص این اراضی به طرح نهضت 

ملی مسکن صورت گیرد.

بر اساس گزارش ها از مجموع یک میلیون فرصت شغلی ایجاد شده 
در سال گذشته، ۴۳۰ هزار شغل در مناطق روستایی به وجود آمده 
است و تا دو هفته آینده ۱۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای ایجاد 

اشتغال در روستاها و مناطق عشایری اختصاص می یابد.
روســتاها به عنوان یکی از کانون های اشــتغال و تولید در کشور به 
شــمار می روند که طبق آمارها ۲۵ درصد جمعیت کشور را شامل 
می شــوند و ۷۰ درصد تامین مواد غذایی و محصولات توسط آنها 
صورت می گیرد. بسیاری از کارشناسان انجام فعالیت های اشتغال 
روستایی را در کاهش مهاجرت به شــهرها موثر دانسته و معتقدند 
ایجاد اشتغال روستایی در قالب تعاونی ها علاوه بر گسترش مشارکت 
جمعی و توسعه آبادانی در روستاها، موجب اشتغالزایی و درآمدزایی 

برای خانوارهای روستایی می شود.
در همین راســتا به تازگی محمود کریمی بیرانوند ـ معاون توسعه 
اشتغال و کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ایجاد بیش 
از ۴۰۰ هزار فرصت شغلی در روستاها طی سال ۱۴۰۱ خبر داده و 
گفته است: از مجموع یک میلیون فرصت شغلی ایجاد شده در سال 
گذشته ۴۳۰ هزار شغل در مناطق روستایی ایجاد شده است و امسال 

هم ۲۰۰ هزار کد ملی روستایی و عشــایری مشغول به کار شده اند 
که آمارهای مذکور از دســتگاه های مرتبط با امر اشــتغال دریافت 

شده است.
وی سهم اشتغال ایجاد شده روســتایی در سال جاری را ۲۶ درصد 
از کل اشتغال کشور دانست و گفت: از ابتدای دولت تاکنون ۳۰۰۰ 
میلیارد تومان از تســهیلات اشــتغالزایی جذب مناطق روستایی و 
عشایری شده اســت. معاون اشــتغال وزیر کار افزود: امسال منابع 
اشتغال در تبصره ۱۸ متمرکز شــده و دبیری حساب های پیشرفت 
و عدالت و تبصره ۱۸ برعهده وزارت اقتصاد قرار گرفته است. بر این 
اساس مقرر شده تا با همکاری وزارت اقتصاد طی دو هفته آینده ۱۳ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات برای ایجاد اشتغال در روستاها و مناطق 

عشایری اختصاص یابد.
به گفته کریمی بیرانوند یکی از قوانین مهم دولت، ایجاد اشــتغال 
روستا با منابع در اختیار اســت که تحت عنوان قانون اشتغال پایدار 
روستایی دنبال می شود و منابع ایجاد اشــتغال روستایی در قانون 
اشتغال پایدار روستایی از طریق حســاب های پیشرفت و عدالت با 

عاملیت بانک های مربوطه پرداخت می شود.

تصمیم دولت بــرای اختصاص ۱.۵ میلیــارد دلار از منابع صندوق 
توسعه ملی به اجرای طرح اشتغال روستایی و اذن مقام معظم رهبری 
برای برداشت آن، شرایط مناسبی برای اشتغال در بخش  روستایی و 
عشایری به وجود آورد؛ به نحوی که وام های پرداختی به روستاییان 
موجب رونق اشــتغال در بخش های صنعت، کشــاورزی، خدمات، 
صنایع تبدیلی و گلخانه ای، بوم گردی، گردشگری و صنایع دستی 

شده و زمینه اشتغال برای جوانان جویای کار را فراهم کرده است.
در همین راستا نعمت الله رضایی ـ مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید 
از وجود ۶ میلیون شاغل در روســتاها خبر داده و می گوید: درحال 
حاضر ۲۶ درصد جمعیت کشور در روستاها مستقرند ولی بیش از ۲۷ 
درصد تولید ناخالص داخلی کشور متعلق به روستاهاست در حالی که 

سهم روستاها از اشتغال نزدیک به سهم جمعیتی آنهاست.
وی بازار و تامین مالی را دو مشــکل عمده در فعالیت روستاییان و 
مشاغل روستایی عنوان کرده و می گوید: هم اکنون ۶۰۰۰ صندوق 
خرد محلی در روستاهای کشور برای توسعه کسب و کارها راه اندازی 
شده و صندوق کارآفرینی امید در قالب صندوق های خرد محلی این 

مساله را ساماندهی کرده است.

متنوع کردن سبد اقتصادی و 
خروج از اقتصاد تک محصولی 
از دیگر مزایای سرمایه گذاری 
خارجی در کشور است که با 
برنامه ریزی اصولی، تدوین 
نقشه راه مدون، تسهیل روند سرمایه گذاری و در نظر 
گرفتن معافیت های مالیاتی برای سرمایه گذاران می 
تواند نتیجه برد برد به همراه داشته باشد. سرمایه گذاری 
خارجی در زمینه های مختلف اقتصادی برای کشوری 
مثل ایران که اقتصاد آن بر پایه نفت اســت گزینه ای 
مطلوب در تجارت خارجی است زیرا در شرایطی که 
کشور به واسطه تحریم های ظالمانه غربی با چالش های 
فروش نفت مواجه است، ارزآوری و انباشت ثروت ملی 

را برای کشور به ارمغان دارد. 
وزیر اقتصــاد در این رابطــه گفت: از ابتــدای دولت 
سیزدهم تا پایان شهریور ۱۴۰۲، بیش از ۸.۷ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری خارجی جلب شده است. احسان 

خاندوزی وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه، حوزه ی ارتباط 
اقتصاد و سیاست خارجی همان دیپلماسی اقتصادی 
و اســتفاده کردن از فرصتهای خارجی اســت، تاکید 
کرد، وزارت اقتصاد منتظر ننشسته تا برایش فرصت 

ایجاد بشود.
وی با اشاره به اینکه، رئیس جمهور دستور دادند همه ی 
وزارتخانه ها در این زمینه نقش فعال ایفا بکنند، افزود، 
بنابراین خود ما تلاش کردیم که کمیسیون اقتصادی 
ایران و عراق و کمیســیون اقتصادی ایران و چین که 
مســتقیماً بر عهده ی وزارت اقتصاد و دارایی است را 

نسبت به گذشته فعال تر بکنیم.
خاندوزی گفــت: خوش بختانه بازخوردهای بســیار 
عمل گرایانــه در مــورد پروژه هــای مشــخص و 
سرمایه گذاری های مشــترک، اتفاق افتاده است. در 
حوزه ی غیر از کشورهایی که کمیسیون مشترک آنها 
به عهده ی ماست، ما از طریق سازمان سرمایه گذاری 
و کمکهای فنــی که وظیفــه ی پیشــبرد و کمک 
به ســرمایه گذاری خارجــی را دارد، از ابتدای دولت 
تا پایان شــهریور ۱۴۰۲، بیــش از ۸.۷ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خارجی جلب شده است. وی افزود، آن 
بخشهایی که تبدیل به پروژه های مشخص و قراردادهای 
روشنی شده، در بخشهای مختلف انرژی، نفت و گاز، 
صنعت، نیروگاه و امثالهم شــروع بــه فعالیت کرده 
است. به گفته خاندوزی، در شرایطی که دولت همان 
تنگناهای بین المللی و حســابهای بانکی و فشارهای 
برجامی را داشــته، این عدد کم سابقه است که بتواند 
 این قدر تحرک در حــوزه  ســرمایه گذاری خارجی 

را ایجاد بکند.
وی گفت: چون مسیرهای سرمایه گذاری مسیرهای 
زمان بری است تا تبدیل به پروژه های مشخص بشود. 
بنده شــخصاً نســبت به ماه های آینده خیلی خوش 
بین تر هســتم، اینکه بتوانیم اخبار خوبی برای مردم 
عزیزمان در حوزه  تحرکات خارجی داشــته باشــیم. 
تأکید رئیس جمهور این اســت هر مســیری که در 
حوزه دیپلماسی باز می شود باید در حوزه ی اقتصادی 
هم امتداد داشته باشــد که ما بتوانیم آن را برای صادر 
کننده ی ایرانی، تاجر ایرانی، ســرمایه گذاران کشور 

خودمان تبدیل به یک فرصت کنیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۸.۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی از ابتدای دولت جذب شد

معافیتهایمالیاتیبرایسرمایهگذاران
کاهش تورم لوازم خانگی طی ۶ ماه گذشته

هشدار برای جمع آوری برندهای محرز قاچاق

ایجاد ۴۳۰ هزار شغل در مناطق روستایی توافق با مالکان بخش خصوصی راهکار تامین زمین 

سرمایه گذاري خارجي شاه كليد مهار تورم
علی قنبری، اقتصاددان

براي مهار تورم نیازمند ثبات سیاســي و اقتصادي در 
کشور هستیم. کشــور نیازمند آرامش و حضور فعال 
همه اقشار در حوزه اقتصادي است. باید دولت دست 
از دخالت هاي مکرر در اقتصاد بــر دارد و فضا را براي 
فعالیت بخش خصوصي آن هم بدون حاشیه آماده کند. 
دولت باید مسائل خود را با اروپا و امریکا حل کند. باید 
به FATF بپیوندد و در جذب سرمایه گذاري خارجي 
کوشا باشد. امروز سهم سرمایه گذاري در بخش تولید 
در شرایط بسیار نامساعدی قرار دارد. بر همین اساس 

نیز شاهد رشد صفر درصدي تولید و اقتصاد هستیم. 
شــاه کلید مهار تــورم افزایش ســرمایه گذاري 
خارجي و بخش خصوصي داخلي اســت. ما در 
یک دوره پنج ساله حداقل نیازمند ۲۰۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاري هســتیم. براي رقم خوردن 
این هدف نیازمند اصلاح روابط بین المللي از سوي 
دولت هستیم. کشور در حال حاضر با پدیده فرار 
سرمایه ها مواجه است. فرار سرمایه یعنی خروج 
پرشتاب پول و سرمایه های اقتصادی از کشور. یکی 
از پیامد های ملموس فرار ســرمایه را می توان در 
کاهش قابل توجه قدرت خرید دارایی های کشور و 
هزینهٔ واردات کالا دید. عمده دلایل این وضعیت 
هم تورم داخلی، ریسک های اقتصادی سیاسی، 

شوک نفتی و کاهش ارزش پول ملی است.
اگر سرمایه گذاری در کشــور انجام شود مشکل 
اشتغال هم برطرف خواهد شــد و در پی آن رفاه 
عمومی هم ایجاد شــده و تورم مهار خواهد شد. 
اصلی ترین مشــکل اقتصاد ایران رکود و بیکاری 
است. اگر بسترهای لازم برای سرمایه گذاری فراهم 
شود این موانع و مشــکلات برطرف خواهد شد. 
وضعیت اقتصادی کشور های منطقه، مهمترین 
مولفه ای است که ســرمایه گذاران و مهاجران را 
ترغیب می کند به ســمت این کشور ها حرکت 
کنند. بنابراین طبیعیست که کشوری مثل امارات 
با موفقیت کامل، نظر سرمایه گذاران ایرانی را جلب 

کرده و آن ها را ترغیب به سرمایه گذاری می کند.
رمز موفقیت امارات را می توان در یک کلمه خلاصه 
کرد؛ ثبات اقتصادی. این اسم رمز یا عبارت مهم، 
همان مولفه ای است که متاسفانه در کشور ما وجود 
ندارد. ثبات اقتصادی، موثرترین مولفه ای است که 
سرمایه گذاران خارجی را ترغیب می کند در یک 
کشور خارجی سرمایه گذاری یا ثبت شرکت کنند.
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طراحــی و راه اندازی نخســتین آزمایشــگاه ارزیابی 
محصولات هوش مصنوعی 

تهران- ایرنا- رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات از ایجاد و راه اندازی آزمایشگاه 
ملی ارزیابی محصولات هوش مصنوعی در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد. 
»سید محمد رضوی زاده« رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات )مرکز تحقیقات 
مخابرات ایران( از طراحی و راه اندازی آزمایشگاه ملی ارزیابی محصولات و خدمات حوزه 

هوش مصنوعی در این پژوهشگاه خبر داد.
وی با اشاره به فراگیر شدن حوزه هوش مصنوعی در کشور و ارائه محصولات و سرویس های 
متنوع مبتنی بر هوش مصنوعی توسط شــرکت های داخلی از یک سو و تاکید وزارت 
ارتباطات بر حمایت از این فعالیت ها و توسعه هوش مصنوعی در کشور از سوی دیگر، از 
لزوم ارزیابی خروجی ها و محصولات این شرکت ها در راستای حمایت از آن ها و همچنین 

رگلاتوری و حکمرانی تسهیلگرایانه حوزه هوش مصنوعی در کشور صحبت کرد.
رییس مرکز نوآوری هوش مصنوعی ایران افزود: یکی از ملزومات فراگیری محصولات و 
خدمات در حوزه های مختلف فناوری در کشورها و از آن جمله در حوزه هوش مصنوعی، 
وجود آزمایشگاه هایی برای بررسی میزان تطابق آن ها با استانداردهای جهانی و ملی است.

رضوی زاده با بیان اینکه این آزمایشگاه می تواند با بررسی محصولات و خدمات دریافتی، 
ضمن انجام تست های لازم و ارائه گواهینامه های مربوطه، اطمینان کافی برای استفاده 
کنندگان نهایی و همچنین رگلاتورها از کیفیــت این محصولات و خدمات ایجاد کند، 
خاطرنشان کرد: این ارزیابی ها در حوزه های مختلف عملکردی، محافظت از داده های 

کاربران و تطابق با معیارهای جهانی برای استفاده اخلاق مدارانه از هوش مصنوعی است.
وی در ادامه با اشاره به خدمات دیگر این آزمایشــگاه، بیان کرد: از جمله خدمات دیگر 
این آزمایشگاه می توان به رتبه بندی محصولات و سرویس های هوش مصنوعی با توجه 
به ویژگی های دقیق فنی آن ها و کمک به کاربران در گزینش محصولات متناسب نیاز 
خود اشاره کرد. رییس پژوهشــگاه افزود: از کارکردها و مزیت های دیگر راه اندازی این 
آزمایشگاه، ایجاد فضایی برای نوآوری و تحقیق و توسعه در حوزه هوش مصنوعی است 
که به دانشجویان، اساتید، صنعتگران و کلیه افرادی که در حوزه هوش مصنوعی فعالیت 
می کنند، کمک می کند. رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاع تأکید کرد: با توجه 
به سابقه فعالیت های مشابه در پژوهشگاه ملی فناوری ارتباطات و اطلاعات ایران و وجود 
یک شبکه آزمایشگاهی قوی مستقر در پژوهشــگاه یا دانشگاه های همکار، آزمایشگاه 
هوش مصنوعی می تواند از تجربیات و سرویس های آزمایشگاه های دیگر پژوهشگاه نظیر 
آزمایشگاه خدمات فناوری اطلاعات، آزمایشگاه تجهیزات رادیویی، آزمایشگاه تجهیزات 
نوری، آزمایشگاه امنیت کمک گرفته و به توسعه هرچه بیشتر هوش مصنوعی در حوزه های 
مختلف و متنوع در کشور کمک کند. به اعتقاد رضوی زاده، توسعه  این آزمایشگاه که جزو 
اهداف مهم پژوهشگاه است با همراهی بخش خصوصی امکان پذیر است. همکاری با این 

بخش مساله ای است که پژوهشگاه ارتباطات بر آن تاکید دارد.

وزیر ارتباطات: زیرســاخت های ارتباطی مناطق آزاد 
مناسب است

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دیدار با دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 
و ویژه اقتصادی، زیرساخت های ارتباطی این مناطق را مناسب ارزیابی کرد.

به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با حجت الله عبدالملکی دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه 
اقتصادی دیدار کرد. در این دیدار که روسای برخی مناطق آزاد نیز حضور داشتند، وضعیت 
ارتباطات و زیرساخت ارتباطی در این مناطق بررسی و پیشنهاداتی در این حوزه مطرح شد.
زارع پور در این دیدار تاکید کرد: زیرساخت های مناطق آزاد وضعیت مناسبی دارد اما 
موضوع توسعه کاربردهای فناوری اطلاعات باید مورد توجه قرار گیرد تا به عنوان یک الگو 
در بقیه کشور مطرح شود. وی با بیان اینکه پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در مناطق 
آزاد و ویژه مانند سرزمین اصلی باید اجرا شود، گفت: این زیرساخت می تواند به توسعه این 
مناطق و جذب سرمایه گذار کمک بسیاری کند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: 
این فرصت مناسبی است تا مناطق آزاد و ویژه به پایلوت در حوزه ICT تبدیل شود و زمینه 
مناسبی برای فعالیت استارت اپ ها و تسهیل امور آنها باشد. حجت الله عبدالملکی دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی نیز در این نشست گزارشی از 
اقدامات انجام شده در دوره جدید این مناطق آزاد ویژه ارائه و موضوعاتی را درباره وضعیت 
ارتباطات و توسعه کسب وکارهای دیجیتال در این مناطق مطرح کرد. افزایش سرعت و 
کیفیت اینترنت در مناطق آزاد، اجرای پروژه فناوری های نوین در منطقه کیش و پیگیری 
راه اندازی مرکز داده بین المللی در منطقه آزاد ماکو، برخی موضوعاتی بود که توسط مدیران 

این مناطق در این جلسه مطرح و بررسی شد.

دانش بنیان ایرانی در پاکستان مستقر می شوند
رییس کمیسیون آموزش عالی پاکستان و رییس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران توافق کردند ضمن راه اندازی دو مرکز نوآوری مشترک، ۱۰ شرکت دانش بنیان از 
ایران در پاکستان و ۱۰ شرکت دانش بنیان پاکستانی هم در پارک بین المللی جمهوری 
اسلامی ایران مستقر شوند. به گزارش سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران، مختار 
احمد به همراه هیاتی از سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران و پارک بین المللی 
جمهوری اسلامی ایران بازدید کرد. معاون وزیر علوم و رییس سازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران در این بازدید گفت: این بازدید با هدف گسترش دیپلماسی و تبادل علمی 
آموزشی بین دو کشور انجام و مقرر شد یک گروه مدیریتی و کارشناسی شامل روسای 
دانشگاه ها و پژوهشگاه ها و دانشمندان پاکســتان به ایران سفر و ضمن دیدار با روسای 

دانشگاه های کشور از سازمان های علمی و پژوهشی کشور بازدید کنند.
حسن زمانیان به توافق راه اندازی دو مرکز نوآوری مشترک بین ایران و پاکستان، گفت: قرار 
شد با هدف تبادل علمی و آموزشی، حداقل ۱۰ شرکت دانش بنیان از سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران در پاکستان مستقر شوند و ۱۰ شرکت دانش بنیان از پاکستان در 
پارک بین المللی جمهوری اسلامی استقرار یابند. طرف پاکستانی علاقه مندی برای اعزام 

یک گروه به ایران در زمینه هایی مانند ساخت ماهواره و سوخت پاک دارد.
وی افزود: در این بازدیدها امکان ایجاد فرصت مطالعاتی و کارهای پژوهشــی مشترک 
فراهم می شود. امکان داریم پژوهشــگران و دانشجویان پسادکتری پاکستانی در قالب 
فرصت مطالعاتی به سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران بیایند و ضمن آموزش، 
پژوهش های مشترک انجام دهند. رییس کمیسیون آموزش عالی پاکستان نیز در بازدید 
از سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران از اعلام آمادگی پاکستان برای انجام کارهای 
مشترک فناورانه و تبادل استاد و دانشجو با ایران خبر داد و گفت: پاکستان می خواهد در 

زمینه تبادل فناوری با ایران همکاری کند.
مختار احمد افزود: این همکاری می تواند برای ایران و دیگر کشورها مانند هند، بنگلادش 
و افغانستان راه حل هایی داشته باشد. چالش هایی مانند تغییرات آب و هوایی، مسایل و 
فعالیت های لابراتواری یا معضل کمبود آب که در پاکستان با آن مواجه هستیم مسایل و 
مشکلاتی در کشورهای مشابه ایران و پاکستان وجود دارد. البته نهادهای غیر دولتی نیز 

می توانند برای حل این مسائل اقدام کنند و سعی در پوشش دادن و حل مشکلات دارند.
وی اظهار داشت: تبعات اجتماعی این نوع همکاری هم مهم است و باید روی فعالیت های 
خودمان تمرکز کنیم. اجتماعات، مسائل حقوق بشری و حفظ ریشه و حساسیت در این 
قبیل موضوعات اهمیت دارد. بنابراین می توانیم در این حوزه ها با هم کار کنیم. مسائل 

مشترک و ساخت کارخانه در حوزه های مورد علاقه را در دستور کار داریم.
این مقام پاکستانی در مورد کمک پاکستان در رشد فناوری منطقه هم گفت: پاکستان 
از سال ها قبل دارای فناوری پیشرفته است و دستاوردهای بسیار مفید داشته و تجربیات 
خود را با سایر کشورها به اشتراک گذاشته است. در مرکز توسعه و تحقیقات پاکستان 
فعالیت های علمی و فناورانه در زمینه هایی مانند نانوفناوری و فعالیت در حوزه ربات ها و 

مجموعه ای از اقدامات موثر علمی و فناوری انجام می شود.

اخبار

و  تســهیلات  معــاون 
تجاری سازی صندوق نوآوری 
و شــکوفایی گفــت: رشــد 
شرکت های دانش بنیان هنوز 
به شــکل نظام مند نیســت، 
اگرچه شرکت هایی رشــد چندبرابری کرده اند اما هنوز 
اقتصاد دانش بنیان تا رســیدن به نتیجــه مطلوب راه 
بســیاری در پیش دارد. روح الله ذوالفقاری در نشســت 
آشنایی با قوانین جدید دانش بنیان و حمایت های مالیاتی 
و تســهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی ضمن تشریح 
زمینه های پیدایش اقتصاد دانش بنیان در کشور، افزود: 
در طول سال های اخیر شــرکت های دانش بنیان نقش 
مهمی در اقتصاد کشور ایفا کردند و باید قدردان آنها بود 

که تجربه سیاستی خوبی را برای کشور رقم زدند.
وی یادآور شد: زمانی تعبیر از دانش بنیان این بود که یک 
بحث زینتی در کنار اقتصاد کشور است، اما شرکت های 
دانش بنیان بار بسیاری از روی دوش کشور برداشتند و 
در اقتصاد حرف برای گفتن دارنــد و کارهای خوبی از 
خود به جای گذاشتند؛ همین مساله باعث شده بتوانیم 
در جامعه و میان سیاست گذاران دفاع بهتری از اقتصاد 

دانش بنیان داشته باشیم.
معاون تســهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و 
شــکوفایی تصریح کرد: این صندوق براســاس قانون 
حمایت از کسب وکارهای دانش بنیان مصوب سال ۸۹ 
مکلف به تامین مالی حوزه فناوری اســت، اما بخشی از 
این قانون هنوز اجرا نشد، به طور مثال منابعی که برای 
تاســیس صندوق درنظر گرفته شــده بود سه میلیارد 
دلار بود که معادل ریالی آن )ســه هزار میلیارد تومان( 
تخصیص یافت که ارزش آن امروز با توجه به نوسان نرخ 
ارز، کمتر و کمتر شده اســت. از سوی دیگر قرار بود هر 

سال نیم درصد از بودجه عمومی کشور به منابع صندوق 
اضافه شود که این امر در هیچ سالی محقق نشد.

ذوالفقــاری ادامــه داد: ایــن عــدم تحقــق قانون، 
محدودیت هایی را برای خدمات رسانی به شرکت های 
دانش بنیان ایجــاد می کرد. البته در ســال های اولیه 
صندوق احتیاجی به این حجم از منابع نداشت چرا که 
جمعیت شرکت های دانش بنیان چندان زیاد نبود اما با 
افزایش تعداد این شرکت ها طی سال های اخیر این نکته 
آشکار شد که رکن مهم، برای توسعه زیست بوم نوآوری، 
تامین مالی است و اگر تامین مالی به درستی اتفاق نیفتد 

رشد هم ممکن است محقق نشود.
وی تاکید کرد: در قانــون جهش تولیــد دانش بنیان 
بندهایی قید شده است که درآمدهای جدید در دولت 
خلق می کند. قرار است این درآمدها که از محل تعرفه 
واردات ماشین آلات و صادرات مواد خام حاصل می شود 
به صندوق نوآوری تزریق شود که در نهایت دوباره صرف 

تامین مالی فناوری در کشور می شود.
معاون تســهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و 
شکوفایی از دیگر نکات قانون جهش تولید دانش بنیان 
را گســترش همکاری بانک ها با اقتصاد دانش بنیان و 
سرمایه گذاری آنها در طرح های دانش بنیان با نظارت 
صندوق نوآوری بیــان کرد. ذوالفقــاری همچنین به 
تشریح اقدامات صندوق نوآوری در راستای حمایت از 
اقتصاد دانش بنیان پــس از تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیان پرداخت و گفت: تلاش ما این است که تعداد 
شرکت های دانش بنیان بیشتری را حمایت کنیم و اندازه 

حمایت های خود را افزایش دهیم.
رضا اسدی فرد معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان 
ریاســت جمهوری نیز با بیان اینکه قانون جهش تولید 
دانش بنیان، یک قانون مهمی و موثر در رشد اقتصاد دانش 
بنیان در کشور است، گفت: در ۲۰ سال اخیر روند رشدی را 
در بدنه زیست بوم نوآوری و فعالان آن طی کردیم، از سوی 

دیگر یک فرایند یادگیری سیاستی را در دولت و خود دولت 
شــاهد بودیم. زمانی که قانون حمایت از کسب وکارهای 
دانش بنیان در ســال ۸۹ تصویب شــد یک درک از این 

زیست بوم وجود داشت و امروز درک دیگری وجود دارد.
وی ادامه داد: معاونت علمی ریاست جمهوری در سال 
۸۹ یک نهاد بسیار جوان بود. صندوق نوآوری نیز هنوز به 
وجود نیامده بود. از آن طرف خود حوزه دانش بنیان هم 
به رونق اکنون نبود و شناخت جامعه از این حوزه نیز کم 
بوده است. با همه این شرایط قانون حمایت از دانش بنیان 
نوشته شد که آنچه امروز می بینیم، حاصل اجرای قانون 
مصوب ۸۹ در کشور اســت که گفتمانی به نام گفتمان 
دانش بنیان ایجاد کرده اســت. تمرکــز قانون مذکور، 

حمایت از شرکت های فناوری محور بود.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری یادآور 
شد: قانون حمایت از شــرکت های دانش بنیان موجب 
حمایت از شــکل گیری و رشــد شــرکت های نوپای 
تکنولوژی محور شــد. در این ســال ها که جلو آمدیم 

درک از زیست بوم بالاتر رفته است و خروجی خود را در 
قانون جهش تولید دانش بنیان نشان می دهد. امروز با 
ورود به فضای اقتصاد دانش بنیان، درک  از نوع سیاست 
گذاری در راستای توسعه اقتصاد دانش بنیان و پیشبرد 
آن، کامل تر شده است. براساس اعلام صندوق نوآوری و 
شکوفایی، نشست آشنایی با قوانین جدید دانش بنیان 
و حمایت های مالیاتی و تســهیلات صندوق نوآوری و 
شــکوفایی با همکاری صندوق نوآوری، معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و اتاق 

بازرگانی تهران برگزار شد.
در ایــن نشســت ذوالفقــاری معــاون تســهیلات و 
تجاری ســازی صندوق نوآوری و شکوفایی، اسدی فرد 
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، فرین 
فردیس عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی تهران، شهاب 
جوانمردی عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی تهران و 
علیرضا شجاع مرادی مدیر برنامه اعتبار مالیاتی معاونت 

علمی و فناوری ریاست جمهوری حضور داشتند.

رشد شرکت های دانش بنیان هنوز نظام مند نیست

حمایت از شکل گیری و رشد شرکت های نوپای تکنولوژی
News kasbokar@gmail.com

معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات ایران گفت: ترافیک پیام رســان های داخلی 
نســبت به قبل افزایش ۱۰ درصدی داشــته اســت. 
حامد منکرســی در خصوص آخرین وضعیت استفاده 
کاربران از پیام رسان های بومی در کشور گفت: در حال 
حاضر با توجه به بازگشایی مدارس و دانشگاه ها و نیاز 
به استفاده از شــبکه های اجتماعی بومی، شاهد بروز 
تغییرات محسوســی از منظر میزان کاربران در برخی 
پیام رسان های بومی هســتیم و به نظر می رسد، این 

فرایند که با رشد فعالیت ها در حوزه آموزش آغاز شده 
است، در روزهای آتی نیز ادامه پیدا کند.

وی افزود: در برخی پیامرسان ها، به طور تقریبی طی 
دو هفته اخیر نســبت به قبل از بازگشــایی مدارس و 
دانشگاه ها، یک میلیون کاربر روزانه افزایش پیدا کرده 
است که نشان دهنده استفاده بیشتر دانشجویان و کادر 

آموزشی از پیام رسان های داخلی است.
منکرســی در ادامه به تغییر ترافیک پیام رســان های 
داخلی اشــاره و تصریح کرد: همچنین می توان گفت 

ترافیک پیام رســان های داخلی نسبت به قبل افزایش 
۱۰ درصدی را تجربه کرده است.

وی با اشــاره به اینکه سادگی و ســهولت استفاده از 
پیام رسان های داخلی یکی از پارامترهای اصلی انتخاب 
پیام رسان اســت افزود: به صورت میانگین حدود ۴۰ 
میلیون کاربر فعال ماهانه به صورت منحصر به فرد در 

پیام رسان های داخلی حضور دارند.
معاون سازمان فناوری اطلاعات در ادامه به برنامه های 
توسعه ای پیام رسان های داخلی جهت افزایش استقبال 

کاربران اشــاره کرد و گفت: در حال پیاده ســازی و 
رایزنی با دستگاه های اجرایی هستیم تا خدمات دولت 
الکترونیک، خدمــات عمومــی و همچنین خدمات 
استعلامی و خدمات پرکاربردی که کاربران روزانه به آن 

نیاز دارند را به پیام رسان ها اضافه کنیم.
وی افزود: برای رســیدن به این هدف، در حال آماده 
سازی زیر ســاخت های لازم هستیم تا خدمات جدید 
و نوآورانه به پیام رســان ها اضافه شــود و استقبال از 

پیام رسان های داخلی افزایش یابد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: پارک های علم و فناوری که اقدامات خوبی انجام 
دهند هم خودشان هم شرکت های مستقر در آنان حمایت 
خواهند شد. روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در حاشــیه 
مراسم افتتاح برج علم و فناوری استان فارس گفت: این 

پروژه در پارک علم و فناوری استان فارس از ۱۰ سال پیش 
شروع شده بود و با پیگیری های رئیس پارک و حمایت 
۲۰ میلیــارد تومانی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری به سرانجام رسید.
وی تصریح کرد: در معاونت علمی ریاست جمهوری و 
وزارت علوم یک قاعده کاملا همسو داریم که پارک هایی 

که کار دقیق انجام می دهد، کار را خوب جلو می برند و 
شرکت های خوب مستقر می کنند، هم خود پارک و هم 

شرکت های مستقر در آن را حمایت می کنیم.
دهقانی فیروزآبادی با اشــاره به ظرفیت های اســتان 
فارس تصریح کرد: اســتان فارس از نظر ظرفیت ها و 
اســتعدادهای علمی و فناوری جای توســعه فراوانی 

دارد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور تأکید کرد: پارک علم و فناوری استان فارس از 
نظر توان انسانی چیزی کم ندارد و از نظر زیرساختی 
نیز با همت مســئولان اســتانی و همچنین معاونت 
علمی ریاست جمهوری از حمایت های لازم برخوردار 

خواهد شد.

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: مجمع 
حکمرانی اینترنت )IGF ۲۰۲۳( که امسال به میزبانی 
کشور ژاپن در شهر کیوتو در حال برگزاری است؛ میزبان 

هیاتی تخصصی از جمهوری اسلامی ایران است.
محمد خوانساری رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران 

 )AI( در شبکه اجتماعی ویراستی گفت: هوش مصنوعی
و چالش های آن، از جمله موارد مطرح شــده توسط 
نخســت وزیر ژاپن و معاون دبیرکل ســازمان ملل در 

مجمع حکمرانی اینترنت )IGF ۲۰۲۳( است.
وی افــزود: حضــور در مجامع بین المللــی مرتبط با 

حکمرانی اینترنت فرصت مغتنمی برای تبیین مواضع 
اصولی جمهوری اســلامی ایران در حکمرانی فضای 
 )AI( مجازی است. خوانساری ادامه داد: هوش مصنوعی
و چالش های پیش روی در این حــوزه، از جمله موارد 
مطرح شده توسط نخست وزیر ژاپن و آقای بیورن برگ، 

معاون دبیرکل سازمان ملل در نشست افتتاحیه بود. وی 
در پایان گفت: در حاشیه مجمع با آقای یوشیدا، معاون 
وزیر امور داخلی و ارتباطات ژاپن در خصوص چگونگی 
گسترش همکاری های دوجانبه میان دو کشور در حوزه 

ICT گفتگو شد.

سود سامســونگ الکترونیکس در سه ماهه سوم سال 
۲۰۲۳، با افت ۱۳ درصدی فروش این شرکت، کاهش 
ملایمی پیــدا کرد. نتایج مالی مقدماتی سامســونگ 
الکترونیکس نشــان داد درآمد عملیاتی این شرکت 
به حدود ۲.۴ تریلیون وون )۱.۸ میلیارد دلار( کاهش 
یافت که نتیجه کاهش ۱۳ درصدی فروش در سه ماهه 
سوم بود. این آمار مطابق با برآوردهای تحلیلگران بود 
و بهبود از سقوط ۹۵ درصدی درآمد در سه ماهه دوم 

را منعکس کرد.
در پی انتشــار این گزارش، ارزش ســهام سامسونگ 

۴.۴ درصد صعــود کرد. بعضــی از ســرمایه گذاران 
گفتند کاهش ۷۸ درصدی درآمد سامســونگ، بهتر 
از تصور آنها بود. بزرگترین شــرکت کــره جنوبی به 
همراه رقیبان کوچکترش شامل اس کی هاینیکس و 
میکرون تکنولوژی، با رکود صنعت دست و پنجه نرم 
می کند. مشــتریان اصلی این شــرکت که سازندگان 
رایانه های شــخصی و تلفن های هوشــمند هستند، 
بــه دلیل تقاضــای ضعیف بــرای دستگاه هایشــان 
 و انبــار کــردن تراشــه، ســفارش خریدشــان 

را کاهش داده اند.

گزارش مالی سامســونگ چند روز پس از آن منتشر 
شــد که آمریکا به این شــرکت و اس کــی هاینس، 
مجوز صادر کرد و این شــرکت های کــره ای اکنون 
می توانند فعالیت های تولید تراشه در چین را توسعه 
دهند. با ایــن مجوز، بخشــی از ابهامــات مربوط به 
این دو شــرکت تولیدکننده تراشــه حافظه، رفع شد 
و آنهــا اکنون می تواننــد در بزرگترین حوزه تراشــه 
 جهان فعالیــت کرده و ســرمایه گــذاری بلندمدت

 انجام دهند.
وضعیت سامسونگ به دلیل موقعیت برتر این شرکت 

در حوزه تراشــه، محصولات الکترونیکی و تلفن های 
هوشمند، معیاری برای ارزیابی صنعت فناوری است. 
این شرکت که بزرگترین ســازنده تلفن هوشمند در 
جهان است، نسل پنجم گوشــی های تاشوی خود را 
معرفی کــرده و از فروش قوی در بخش گوشــی های 
تاشو برخوردار بوده است. بر اســاس گزارش رویترز، 
این شرکت در اواخر اکتبر، جزئیات مفصل تری درباره 
درآمدهای خود ارائه خواهد کرد. سامسونگ پیش تر 
گفته بود انتظار دارد فروش این شــرکت در نیمه دوم 

امسال، بهبود پیدا کند.

جی پی مــورگان پیش بینی کرده اســت که تا آوریل 
۲۰۲۴ نرخ هش بیت کوین به میزان ۲۰ درصد کاهش 
می یابد. جی پی مورگان گزارشی منتشر کرده که در 
آن ذکر شــده اســت، به دنبال هاوینگ بیت کوین در 
آوریل ۲۰۲۴، کاهش احتمالــی ۲۰ درصدی در نرخ 
هش شــبکه بیت کوین رخ می دهد. جی پی مورگان 
تخمین زده است که ۸۰ اگزاهش )یا ۲۰ درصد از هش 
ریت شــبکه( می تواند در هاوینگ بعدی )۲۴ آوریل( 

حذف شود.
این گــزارش تحقیقاتی نشــان می دهــد که صنعت 

اســتخراج بیت کوین در آســتانه هاوینگ بیت کوین 
در آوریــل ۲۰۲۴ در لحظــه ای حســاس قــرار 
دارد. هاوینــگ بیت کویــن هر چهار ســال یکبار رخ 
می دهــد و باعث ایجــاد تغییراتی در میــزان پاداش 
اســتخراج در هر بلاک می شــود. هــدف آن کاهش 
 تورم اســت و چهارمیــن هاوینــگ در آوریل ۲۰۲۴ 

خواهد بود.
جی پی مورگان می گویــد: فرصت پاداش بلوک چهار 
ســاله در مجموع حدود ۲۰ میلیارد دلار اســت. این 
پیش بینی بر اســاس قیمت فعلی بیت کوین است، با 

این حال، کاهش قابل توجهی حدود ۷۲ درصد نسبت 
به کمی بیش از دو سال قبل را نشان می دهد. این رقم 
در آوریل ۲۰۲۱ به حدود ۷۳ میلیارد دلار رسید و در 
 ســال گذشــته بین ۱۴ تا ۲۵ میلیارد دلار در نوسان 

بوده است.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۰۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۰.۴۵ درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر ۴۹.۸۷ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۱۹ درصد 

کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 
۲۴ ساعت گذشته ۲۵.۶۴ میلیارد دلار است که ۱.۴۲ 

درصد افزایش داشته است. 
حجم کل در امــور مالی غیر متمرکــز در حال حاضر 
۱.۹ میلیارد دلار است که ۷.۴۱ درصد از کل حجم ۲۴ 
ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های 
پایدار اکنــون ۲۴.۱۷میلیارد دلار اســت که ۹۴.۲۷ 
 درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

رشد تعداد کاربران پیام رسان های بومی همزمان با آغاز سال تحصیلی

حمایتازپارکهایعلموفناوریوشرکتهایدانشبنیان

حضورایراندرمجمعجهانیحکمرانیاینترنتدرژاپن

فروشسامسونگکاهشیافت

بیتکوینبهلحظهحساسنزدیکمیشود
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .

»كسبوكار«چالشهايپيشرودربخشگياهانداروييرابررسيميكند

خروجارزازکشورباخامفروشي

فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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اصناف

رئيس اتحاديه لــوازم فلزي و ظروف 
آشــپزخانه تهران گفــت: برگزاري 
نمايشــگاه تخصصــي تكنولــوژي 
در صنعــت آشــپزخانه از جملــه 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي 
رونق بازار كالاهاي آشپزخانه و همچنين معرفي محصولات 

باكيفيت به عموم مردم است. 
محمدحســن كاظمي در گفت وگو با »كســب و كار«  گفت: 
كالاهاي اســتاندارد توليد داخل قابل رقابــت با محصولات 
خارجي اســت و صادرات به كشــورهاي همســايه گواه اين 

موضوع است. 
وي با اعلام حضور اعضاي اين اتحاديه در نمايشگاه تكنولوژي 
در صنعت آشپزخانه، اظهار داشــت: حضور برترين برندهاي 
داخلي و خارجي و بازديد رايگان عموم از اين نمايشگاه شرايط 
ايده آلي را براي توليدكنندگان و مردم مهيا كرده است كه به 
واسطه آن با جديدترين تكنولوژي و فناوري هاي  روز دنيا در 

اين صنعت آشنا شوند. 

استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه؛ نياز 
امروز خانواده ها 

 رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره 
به محدوديت مكاني فضاي زندگي امروزي، هوشمند ســازي 
تجهيزات و تبديل آشپزخانه هاي سنتي به مدرن را از جمله 
موارد مهم عنوان كرد و اظهار داشــت: نيــاز امروز خانواده ها 
طراحي مناسب و استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه 
است و به افرادي كه علاقه مند به تغييرات اساسي در اين دو 
موضوع هستند، پيشنهاد مي كنيم كه در اين نمايشگاه حضور 

پيدا كنند.  
كاظمي عنوان كرد: اين نمايشــگاه در دو طبقــه و با حضور 
شــركت كنندگان داخلي و خارجي در برج ميــلاد در حال 
برگزاري اســت و شــركت كنندگان با ايجاد فضايي رقابتي 
آماده ارائه جديدترين توانمندي هاي خود در صنعت ظروف 

آشپزخانه هستند. 

نيمي از نياز بازار را توليدات داخلي تامين مي كنند
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره به 

ركود در بازار اين صنف، گفت: نيمي از نياز بازار اين صنف را 
توليدات داخلي تامين مي كنند و بايد به سمتي حركت كنيم 
كه با حمايت از بخش توليد، ورود كالاهاي وارداتي را كاهش 

داده و به سمت صادراتي پررونق گام  برداريم. 

 محمدحســن كاظمي افــزود: نياز امــروز بهبود  شــرايط 
اقتصــادی، خــروج از اظهارنظرهــاي تئــوري اســت و 
 عملياتــي كــردن برنامه ريزي هايــي اســت كــه مكــررا

 اعلام مي كنيم. 

كاهــش هزينه هــاي توليــد و اســتفاده از 
تكنولوژي هاي روز دنيا

 وي با تاكيد بر فرهنگ سازي در زمينه استفاده از توليدات داخلي، 
تصريح كرد: كاهش هزينه هاي توليد و استفاده از تكنولوژي هاي روز 

دنيا در تهيه مواد اوليه اين صنعت در داخل كشور، نياز امروز اقتصاد 
كشور است و اميدواريم به اين مهم هر چه زودتر دست پيدا كنيم.  
نخستين نمايشگاه تخصصي تكنولوژي در آشپزخانه يكم لغايت 

چهارم آبان ماه از ساعت 10 الي 22 در برج ميلاد تهران داير است. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفت وگو با »كسب و كار« :

تولیدات داخل با خارجی ها قابل رقابت هستند

با استفاده از ظرفيت هاي مثال زدني 
اصناف، بايــد به توســعه بنگاه هاي 
كوچك توليدي پرداخت چرا كه اين 
رويه كمك بسزايي در ايجاد اشتغال 

پايدار خواهد كرد. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصنــاف ايران با اعــلام اين مطلب 
افزود: اصناف سهم پررنگي در توليد ناخالص ملي دارند و اگر 
دولتمردان و نمايندگان مجلــس به عنوان بالاترين نهاد هاي 
قانون گذار كشور، مساعدت هاي لازم را با اتاق داشته باشند، 
مي توانيم در بحث بهبود شرايط اقتصادي منشأ اثرات مثبت 
باشيم. مجيد شجاع در گفت وگو با »كسب و كار« گفت: اصناف 

بايد در كانون تصميم گيري هاي اقتصادي كشور قرار بگيرند. 
بسترســازي براي حضور در نهادهاي اجتماعــي به ويژه در 
شوراي شهر و روستا با توجه به ارتباطات نزديكي كه اصناف با 

عامه مردم دارند، كار سخت و دشواري نيست. 
وي با اشــاره به اهداف اتاق اصناف براي حضــوري موثر در 
حوزه هاي اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي و سياســي، تصريح 
كرد: اتاق اصناف به دنبال عملكردي ايده آل از خود اســت و 
بايد شرايطي فراهم شــود تا اصناف در زمينه ورود در بحث 
تصميم گيري و تصميم سازي هاي اقتصادي حق راي داشته 
باشــند. عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايــران، حمايت از 
بخش توليد، ورود به بازارهاي جهانــي و عملكرد مطلوب در 

زمينه صادرات را جزو اهداف اتاق نام برد و اظهار داشــت: به 
دنبال اصلاح موانع قانوني و سهولت ورود به بازارهاي جهاني 
همبستگي ميان اتاق هاي اصناف، بازرگاني و تعاون را مي طلبد 
و اين اتاق آمادگي دارد تا با اســتفاده از توانمندي هاي خود 

كمك شاياني در اين عرصه داشته باشد. 

هيچگاه نظرات اصناف در شــيوه اجراي قوانين 
مالياتي اعمال نشد 

شجاع با اعلام اينكه ماده 71 قانون نظام صنفي اجرايي نخواهد 
شد مگر اينكه ماده 121 برنامه توسعه پنجم مبني بر اينكه سامانه 
فروشگاهي را براي تمام مشمولان مهيا كنيم، اعلام كرد: متاسفانه 

در بحث قانون هاي مالياتي، نقطه نظرات اصناف هيچگاه اعمال 
نشده است و اعتقاد داريم در زمينه ماليات بر ارزش افزوده و ماليات 
مستقيم بايد از نظرات كارشناسي جامعه اصناف استفاده شود. وي 
با بيان اينكه اصناف مخالف پرداخت ماليات نيستند و تنها با شيوه 
اجراي آن مشكل دارند، عنوان كرد: به عنوان نماينده اصناف در 
جلسات متعدد كه با مسئولان ذيربط براي اصلاح قانون ماليات بر 
ارزش افزوده، ماليات هاي مستقيم و همچنين شيوه استفاده از 
صندوق مكانيزه فروش در واحدهاي صنفي برگزار شد، شركت 
كرديم و نقطه نظرات خود را اعلام كرديم. عضو هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با اشاره به نقاط قوت اتاق اصناف ايران، اظهار داشت: 
به لحاظ اينكه تنها قشري هستيم كه بيشترين ارتباط را با عامه 

مردم داريم، به دنبال برقراري انسجام دروني ميان اصناف براي به 
اثبات رساندن موضوع   مشتري مداري هستيم. 

واگذاري تمام امور به خود اصناف 
مجيد شجاع اظهار داشت: اتاق اصناف خواستار واگذاري تمام 
امور به خود است و بايد شرايطي فراهم شود كه ديگر به چشم 
نهادي كه تنها جنبه مشورتي براي مسئولان داشته باشد، ديده 
نشــويم. عضو داوطلب دور جديد انتخابات هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با ابراز اميدواري از بهبود شرايط اقتصادي كشور 
در آينده اي نزديك، اظهار داشــت: هرگاه كه مسئوليت ها به 
خود اصناف واگذار شد، اين نهاد به خوبي از عهده امور برآمد. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در گفت وگو با »كسب و كار« عنوان كرد

توسعه بنگاه هاي كوچك، براي ايجاد اشتغال  پايدار
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آگهي دهنده هــاي باتجربه دائم تلاش مي كنند تا از ماهيت خود خارج شــوند و دنيا را با چشــم و قلب 
مشتريان شان ببينند. اصول زير مجموعه اي از باورها و روش هايي است كه براي افزايش شانس موفقيت 

در تبليغات اثبات  شده اند. 

اصليكم:بازاريابيدربارهاحتمالاتاستنهپيشبينيها
رفتار انسان نسبي است نه مطلق. انسان  ها آزاد هستند و در موقعيت هاي متفاوت رفتارهاي مختلفي دارند 
كه موقعيت ها هم به طور غيرمنتظره اي تغيير مي كنند و هيچ گاه نمي توانيد از انسان انتظار داشته باشيد 

كاري كه مي خواهيد را انجام دهد. 
اگر نتايج گذشته را بررسي كنيد مي توانيد بفهميد كه در گذشته چه رخ داده و چه چيزي كارايي داشته 

است، ولي تضميني براي اينكه براي امروز يا فردا هم موثر باشد، وجود ندارد. 
آگهي دهندگان دورانديش مي دانند كه بازاريابي همواره يك ســرمايه گذاري براي آينده است آن هم به 
وسيله متغيرهايي كه بيشتر آنها قابل كنترل نيستند. پس مي توان گفت بازاريابي يك سرمايه گذاري بدون 
تضمين بازگشت سرمايه است. مي توان اين عدم قطعيت را كاهش داد، اما حذف كلي ريسك آن غيرممكن 

است. آگهي دهندگان دورانديش در هر تصميمي كه مي گيرند اين ريسك 
را در نظر دارند. 

اصلدوم:بگذاريدمشتريجلوترازشماحركت
كند

يكي از راه هاي مقدم كردن مردم، اســتفاده از تحقيقات 
بازار است. اگر فكر مي كنيد ارتباطات بازاريابي راهي براي 
گفتگو با مشتريان است، پس تحقيق كنيد مردم در كجا 
دوست دارند چه چيزي را بشنوند يا نشنوند و آيا محصول 
و ارتباطات شــما همان چيزي اســت كه مي خواهند 
بشنوند. اگر باهوش باشيد، محصول و ارتباطات شما متاثر 

از خواسته بازار هدف خواهد بود. 

اصلسوم:همهچيزرايكيوهمراستاكنيد
مشتريان دوست دارند به قولي كه ديروز داديد امروز و فردا هم 

وفادار باشيد. به دنبال برندهايي هستند كه به چيزي كه ارائه 
مي كنند اعتماد داشته باشند. بنابراين بايد همه چيز را يكي كنيد. 

محصول، قيمت، تبليغ، وعده هــاي بازاريابي، پيامي كه از طرف 
رسانه ها و اشخاص مختلف ارسال مي كنيد و… را يكي كنيد.

 
اصلچهارم:تئــوريالاكلنگبــاريكالندرباره

رفتارهايانساني
امروزه بازاريابي بسيار پيچيده شــده است. بازار به هزاران گروه 

كوچك تقسيم مي شــود. ممكن است رقبا از كشورهايي 
ديگر يا صنايعي كاملا بي ربط باشند. 

رسانه ها همه جا هستند از موبايل گرفته تا ديوارهاي 
شــهر. يك ابزار ســاده براي پرداختن به همه اين 
پيچيدگي ها وجود دارد به نــام تئوري »الاكلنگ 
باري كالن درباره رفتارهاي انساني« كه از اين تئوري 

براي ساده تر كردن تصميمات پيچيده  بازاريابي استفاده 
مي شود. اين تئوري بيان مي كند رفتار انساني همچون الاكلنگي از 

ترس و نياز است. وقتي نياز سنگين تر از ترس باشد عمل مي كنيم. وقتي 
ترس سنگين تر باشد، عمل نمي كنيم. تيپر كورولاري مي گويد: وظيفه 

ما به عنوان آگهي دهنده اين اســت كه ترس را كنار بگذاريم و به نياز 
بپيونديم. سپس الاكلنگ كار مي كند و مشتري ميليون ها دلار 

خريد مي كند يا به دنبال خريد بيشتر مي رود. پس وظيفه شما 

به عنوان آگهي دهنده، افزايش نياز مشتري به كمك ابزارهاي بازاريابي است كه در اختيار داريد: طراحي 
 محصول، آگهي و پيام. همچنين وظيفه شــما كاهش ترس آنها با درخواســت انجام عملي كم ريسك

 است. 

اصلپنجم:برايپولدارشدنبايدممتازباشيد
اگر تمام پول ها و وقت هاي دنيا را داريد ديگر نياز نيست استراتژي داشته باشيد؛ اما اگر بودجه محدودي 
داريد لازم است استراتژي داشته باشيد. مراقب باشيد، سعي نكنيد براي همه مردم، همه چيز را ارائه كنيد. 
 با گسترش شبكه كاري خود بدون استثنا كردن كسي، در واقع در حال كاهش دادن شانس موفقيت خود 

هستيد. 

اصلششم:يكآگهي،يكايده
براي يك شــخص عادي كمتر از نيــم ثانيه طول مي كشــد تا تصميــم بگيرد به آگهي شــما توجه 
كند يا نكنــد؛ يعني اينكــه، جذاب تريــن موضوع را بــه گونه اي بــه كار ببريد تا نخســتين چيزي 
باشــد كه ديده يا شــنيده مي  شــود. مطالعات نشــان مي دهد حتي وقتي تصميم گرفتيد به يك 
آگهي توجــه كنيد، هنوز هــم آن را ســطحي مي خوانيد تا بــه نقطه موردعلاقه برســيد، 
ابتدا تيتر يــا تصوير اصلي، ســپس عكس هاي جانبــي و توضيحات عكس، ســپس 
لوگو با شــعار تبليغاتــي؛ آن هم درصورتي كه اينها جذابيت داشــته باشــند؛ آن  
وقت متن اصلــي آگهي را مي خوانيد. مردم ســطحي مي خوانند تــا در زمان و 
انرژي صرفه جويي كنند. ارائه فهرســت بلندي از نظرات، بــراي خوانندگان 
 يا بينندگان كار نادرســتي اســت؛ هر آگهي فقط بايد يك ايده اصلي داشته 

باشد. 

اصلهفتم:هممرتبطوهمخاصباشيد
هدف شما به عنوان يك آگهي دهنده يا شركت اين است كه چنان تفاوت مهمي 
ايجاد كنيد كه موجب شود مشتري شما را به رقباي ديگر ترجيح دهد؛ يعني 
چيزي كه انتظارش را داريد. آگهي ها بايد براي مخاطبين مرتبط و 
غيرمنتظره باشند. مرتبط بودن موجب مفيد بودن و غيرمنتظره 
بودن موجب موردتوجه قرار گرفتن مي شود. تنها تعداد كمي 
از آگهي ها مرتبط و غيرمنتظره هســتند. شما بايد هر دو 

باشيد. 

اصلهشتم:اولميوههايدمدسترابچينيد 
سودآورترين بازار هدفي كه مي توانيد داشته باشيد، مشتريان 
كنوني شما هستند. اسم شما را مي شناسند، اعتبارتان را باور دارند، از شما تجربه خوبي دارند، 

به شما وفادار هستند و خريد از شما را كم ريسك مي دانند. 
در بسياري از كسب وكارها، ايجاد بانك اطلاعات مشتريان به شركت ها اين امكان را مي دهد تا 
باارزش ترين آنها را شناسايي كنند. حتي مي توانيد بانك اطلاعاتي درست كنيد كه پيش بيني 

كند كدام يك از مشتريان، كالاهاي ديگر شما را هم خريداري خواهند كرد. 

اصلنهم:ازادعاهايبياساسپرهيزكنيد
آزمايش هاي مكرر تبليغات نشان مي دهد مشــتريان در معرض كلمات مهم، ادعاهاي غلو شده و 

عكس هاي غيرواقعي هستند. 
امروزه برطرف كردن شك مردم تقريبا غيرممكن شده اســت. آنها براي باوركردن پيام شما به دلايل 
قدرتمند نياز دارند نه مزخرفاتي كه موجب باور نكردن آنها شود. نخستين و بهترين راه براي 
اجتناب از چرندگويي، غلو نكردن است. كمتر تعهد بدهيد بيشتر ارائه كنيد. تبليغات 
با وعده دادن موجب انتظار مي شود. وقتي بيش ازحد وعده مي دهيد درواقع در 
حال نااميد كردن مشتريان و آســيب زدن به اعتبار ارتباطات آينده هستيد. 

هميشه ادعاهاي تبليغي خود را بررسي كنيد تا فراتر از توانايي شما نباشد. 
www.modiresabz.com

۹اصلتبليغاتموفق

بازاريابي انگيزه آفرين چيست؟
با هدف قرار دادن نيازهاي افراد و وعده برآورده سازي 
آنها با ادغام شدن با احساسات افراد نوعي بازاريابي 
به نام بازاريابي انگيزه آفرين پديــد مي آيد. روبرت 
ايمبريال در كتاب »بازاريابي انگيزشــي« اين اصل 
را با مشــخص كــردن 5 »انگيزاننده احساســي« 
اوليه كه مشــوق مردم براي خريد هستند، بيشتر 
توضيح مي دهد: »ترس، عشق، محصولات رايگان 
و حراجي ها، كســب درآمد بي دردسر و به حقيقت 
تبديل كردن آرزوها.« ســپس روش استفاده از اين 
ابزار احساسي در برنامه هاي بازاريابي را به شما نشان 
مي دهد. ايمبريال توصيــه مي  كند كه فرصت هاي 
باورنكردني بازاريابي مطرح شــده در اين كتاب را از 
دست ندهيد. او معتقد است اگر موفق شويد، همه 
دوست تان خواهند داشــت و تاكيد مي كند اگر به 
درستي از اين انگيزاننده ها اســتفاده كنيد، چنان 
درآمدي كسب مي كنيد كه خوابش را هم نمي ديديد. 
اگر در همه جنبه هاي آگهي هــا و تبليغات خود به 
درستي از آنها استفاده كنيد، مي توانيد يك سيستم 
بازاريابي ايجاد كنيد كه فروش پايدار شــما را براي 
ســال ها تضمين كند. عوامل احساسي كه منجر به 

خريد مي شوند عبارتند از: 
۱-ترسدربازاريابيانگيزهآفرين

ترس نخستين انگيزه احساسي است. اگر مردم بدانند 
برداشتن يك گام خاص، باعث التيام ترس شان خواهد 

شد، انگيزه اي براي اقدام پيدا مي كنند. 
۲-عشقدربازاريابيانگيزهآفرين

اين انگيزه قوي احساسي در سه سطح اتفاق مي افتد: 
»ارتباط، عشــق و ازدواج« مردم به عشق و ارتباط 
رودررو علاقه زيــادي دارند. اگر راهــي براي ايجاد 
ارتباط به مشتري احتمالي پيشنهاد كنيد، پيام شما 
اثر عميق تري خواهد داشت. از عباراتي مثل »به ما 
بپيونديد« استفاده كنيد و فرصت هاي ايجاد شبكه 

به وجود آوريد. 
۳-كالاهايرايگانوفروشهايفوقالعاده

دربازاريابيانگيزهآفرين
حس به دســت آوردن يك كالا يــا خدمات بدون 
پرداخت هزينه انگيزه بسيار زيادي را براي مشتري 
ايجاد مي كند. كالاي رايگان ارائه شــده حتما نبايد 
ارزش زيادي داشته باشد يا حتما نبايد توسط شما 

توليد شود. 
www.irantableegh.org

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

بايد ياد بگيريد كه هيچ وقت عقب 
ننشــينيد و خود و ســازمان تان را 

مسكوت نگه نداريد.
 هميشــه براي بهتر شــدن كاري 

هست كه مي توانيد انجام دهيد. 
 ممكــن اســت امــروز توانايي ها 
و مهارت هاي زياد و عالي داشــته 
باشــيم اما با وجود خــوب بودن 
آنهــا، مهارت هاي ما بايــد مداوم 
رشــد كند. مديــران فوق العاده و 
موفق هميشــه در حال يادگيري، 
مطالعه و رشــد دادن خودشــان 
هســتند و بــا رشــد خودشــان 

 سازمان شان را هم رشد مي دهند.
 در دنياي امروز تغييرات با سرعت 
بالايي در حال رخ دادن هســتند و 
ما بايد هميشــه خودمان را به روز 
نگه داريــم و بــراي رســيدن به 
 موفقيت بايد سطح خودمان را بالا 

بكشانيم. 
ايــن به روز بــودن فقــط در مورد 
شخص شما به عنوان مدير سازمان 
نيســت، بلكه بايد بتوانيد سازمان 
و كاركنان ديگــر را نيز به روز كنيد 
 و آنها را بــا دانش های روز آشــنا 

كنيد.

خودتان را   به   روز كنيد

دانشگاه مي كي موتو )Mikimoto( ژاپن با مجمع 
مديران دانش بنيان ايران قرارداد همكاري امضا كرد

 Mikimoto طي قرارداد رسمي مجمع مديران دانش بنيان ايران با دانشگاه معتبر 
ژاپن مقرر شد از ژانويه  دوره هاي آموزشي تخصصي مديريت در ايران برگزار شود. 
در نخستين قدم دوره عالي مديريت استراتژيك به صورت غيرحضوري و از طريق 
ويدئوكنفرانس به مديران برجســته ايراني ارائه خواهد شد. همچنين اين دانشگاه 
آمادگي خود را براي صدور مدرك PHD مديريت براي مديراني كه شــرايط لازم 
راداشته و پايان نامه خود را تحت نظارت اساتيد دانشگاه Mikimoto ارائه كنند، 
اعلام كرد. براي اين منظور مديران ايراني بايستي يك نوآوري در مديريت سازمان خود 
در قالب پايان نامه دكترا ارائه كنند. داشتن مدرك فوق ليسانس و گذراندن دوره هاي 

مديريتي و تجربه كافي در حوزه مديريت از الزامات اخذ اين مدرك باارزش است. 
رياست دانشگاه Mikimoto افزود: PHD بالاترين درجه علمي يا مدرك نهايي در 
هر علمي است كه معمولا به شخصي اعطا مي شود كه صاحب فلسفه و اجتهاد علمي 
در علم مورد نظر تشخيص داده شود. مدرك  PHDمديريت اين دانشگاه به صورت 

پژوهش محور صادر مي شود. 

كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران برگزار مي شود
بزرگ ترين گردهمايي بانوان مدير كشور در »كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران« در 

مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيماي ج. ا. ا برگزار  مي شود. 
اين كنگــره براي رســيدن به اهــداف افــق 1404، تعاملات كاربــردي جهت 
ايجاد بســتر مناســب براي فعاليت بانوان در حــوزه خدمات، توليــد و تجارت و 
 بررســي راهكارهاي بهبود فضاي كســب وكار با توجه به آرمان  هــاي اقتصاد م

قاومتي برگزار خواهد شد. 
همچنين خاطرنشان مي شود در اين كنگره از يكصد بانوي موفق و فعال در حوزه هاي 
مختلف مديريت پس از ارزيابي و كارشناسي توسط شوراي سياست گذاري مراسم به 

عنوان كارآفرين موفق تجليل به عمل خواهد آمد. 
مراسم ويژه سوگندنامه تعهد به كارآفريني از ديگر برنامه هاي اين كنگره ملي بوده 
و در اين مراسم بانوان مدعو سوگند ياد مي كنند براساس آموزه هاي خود در حوزه 

كارآفريني همواره به كارآفريني و ايجاد اشتغال براي جوانان كشور متعهد باشند. 

رتبه بندي مهارتي مديران و كارآفرينان در تراز جهاني 
مجمع بين المللي اعتبارسنجي ســوئيس )BAF( كه يكي از معتبر ترين مجامع 
بين المللي براي مميزي، پايش و رتبه بندي مديران در دنياست، به دنبال برجام و 
برداشتن تحريم هاي بين المللي است. اين مجمع پس از مذاكرات فشرده در ايران 

فعال شده و براي مديران ايراني گواهينامه رتبه بندي با عنوان IPC صادر مي كند. 
تمامي مديران ايراني كه صلاحيت شان در BAF تاييد شود و موفق به اخذ جايزه 
IPC شوند مديران در تراز جهاني محسوب شده و كشورهاي پيشرفته براي جذب 
و بهره مندي از توان مديريتي آنها استقبال مي كنند. برگزيدگان اين جايزه جهاني 
)IPC( طي مراسمي در تيرماه 1397 در مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيما 

با حضور نماينده BAF معرفي مي شوند. 
توضيح اينكه در صورت احراز صلاحيت جايزه بين المللي IPC در سه سطح نقره، طلا 

و الماس )بسته به نمره احرازشده در جلسات مميزي( ارائه مي شود. 

چرا بعضي افراد هرگز موفق نمي شوند؟
موفق بودن با واژه ها و تعاريف گوناگوني توصيف مي شــود، اما موفق نشدن و شكست 
هميشه به يك روش توصيف مي شود: »شكســت، ناتواني فرد در دستيابي به اهداف 
زندگي اش است، حال اين اهداف هرچه كه باشد«. در اين مقاله، 4 مورد از عوامل شكست 

افراد در دستيابي به اهداف شان و نرسيدن به موفقيت مطرح شده است. 

۱.آنهاارزشزمانرادركنميكنند
ريچارد برنسون مي گويد: »افراد موفق مي دانند كه زمان، خود به تنهايي ارزشمندتر از پول 
است«. افراد ناموفق براي زمان خود ارزش قائل نمي شوند. آنها در هر جايي و هر زماني 

ديده مي شوند، زيرا توانايي اختصاص زمان براي اهداف خود را ندارند. 
به عبارت ديگر كارهاي آنها مرتب روي هم تلنبار مي شود، زيرا زمان كافي براي كارهاي 
قبلي خود تخصيص نداده اند. بنابراين تحقق اهداف شــان هميشه به تعويق مي افتد. 
مهارت هاي مديريت زمان و قدرت نه گفتن، گامي براي دستيابي به موفقيت در زندگي 

شماست. 

۲.آنهاكارهاييانجامميدهندكهدرمسيراهدافشاننيست
روي ديزني مي گويد: »تصميم گيري، زماني كه مي دانيد ارزش هاي تان چه هســتند 
سخت نخواهد بود«. هرچه هدف مهم تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان در مرتبه 
بالاتري قرار خواهد داشت و وقت و انرژي بيشتري براي آن خواهيد گذاشت. هرچه هدف 
كم اهميت تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان مرتبه پايين تري به خود اختصاص 
خواهد داد و زمان و انرژي كمتري نياز خواهد داشت. افراد ناموفق كارهاي زيادي انجام 
مي دهند، اما اين كارها اثربخش نيست زيرا در مسير اهداف شان نيست و كارهاي پراكنده 
و بي هدفي محسوب مي شوند. نوشتن اهداف و استراتژي هايي كه مي تواند به تحقق اين 
اهداف كمك كند، شما را در تشخيص كارهايي كه به اهداف تان نمي رساند، ياري مي كند. 

۳.آنهاهرگزچيزيبهسطحفعلينميافزايند
استفان كاوي مي گويد: »به نظر مي رسد افراد فكر مي كنند كه موفقيت در يك حوزه 
مي تواند شكست در حوزه هاي ديگر را جبران كند؛ اما واقعا مي تواند؟ اثربخشي واقعي به 
تعادل نياز دارد«. اگر رئيس تان به شدت از شما كار مي كشد كه باعث شده واقعا از شغل تان 
متنفر شويد، اين دليل نمي شود كه كارتان را متوقف كنيد يا آن را در حد متوسط انجام 
دهيد. شما براي حضور در آن سازمان پول دريافت مي كنيد، بنابراين كارتان را صحيح 
انجام دهيد. افراد ناموفق افرادي هستند كه از گرفتن امتيازات بد ناراحت نيستند و به خود 
زحمت نمي دهند تا روش هاي موثري كه به توانايي آنها كمك كند و باعث ارتقاي سطح 

فعلي آنها شود، پيدا كنند. 

۴.آنهامحدوديتهاييبرخودتحميلميكنند
اوپرا وينفري مي گويد: »شما درواقع آن چيزي هســتيد كه به آن اعتقاد داريد«. افراد 
ناموفق تمايل دارند جملاتي اين چنين بيان كنند: »من در رياضي و محاسبات خوب 
نيستم«، »من از مطالعه متنفرم« يا »من فكر مي كنم توانايي راه اندازي كسب و كاري 

موفق را ندارم«. 
www.chetor.com
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